
ΘΕΜΑΤΑ

Α. ΕΙΔΙΚΑ ΘΕΜΑΤΑ
1. Επικύρωση Πρακτικών, σελ. 9577
2. Ανακοινώνεται ότι η Ειδική Κοινοβουλευτική Επιτροπή

για τη διενέργεια προκαταρκτικής εξέτασης κατά του πρώην
Υπουργού, κ. Ιωάννη Παπαντωνίου, για την ενδεχόµενη τέ-
λεση αδικηµάτων στο πλαίσιο σύναψης συµβάσεων εξοπλι-
στικών προγραµµάτων του Υπουργείου Εθνικής  Άµυνας,
καταθέτει το Πόρισµά της, σελ. 9610 - 9668

3. Επί διαδικαστικού θέµατος, σελ. 9600, 9602

Β. ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΟΣ ΕΛΕΓΧΟΣ 
1. Κατάθεση αναφορών µε αριθµό από 2051 έως 2076,

σελ. 9578 – 9586
2. Απαντήσεις Υπουργών σε ερωτήσεις Βουλευτών, σελ.

9587 - 9595
3. Ανακοίνωση του δελτίου επικαίρων ερωτήσεων της Πα-

ρασκευής 30 Ιουνίου 2017, σελ. 9596
4. Συζήτηση επικαίρων ερωτήσεων:
α) Προς την Υπουργό Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης

και Κοινωνικής Αλληλεγγύης:
i. µε θέµα: «Απασχόληση συνταξιούχων αναπηρίας», σελ.

9597
ii. σχετικά µε την οικονοµική ενίσχυση συνταξιοδοτικών φο-

ρέων, σελ. 9598
iii. µε θέµα: «Να οριστεί άµεσα το νέο Διοικητικό Συµβούλιο

του Οργανισµού Μεσολάβησης και Διαιτησίας», σελ. 9603
β) Προς τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων:
i. σχετικά µε την ανάγκη άµεσης λήψης µέτρων ενίσχυσης

των ελαιοπαραγωγών λόγω των ζηµιών στην καρπόδεση  των
ελαιόδεντρων στην Αργολίδα, σελ. 9600

ii. µε θέµα: «Τρέχοντα ζητήµατα αγροτικής ανάπτυξης στο
νοµό Ηρακλείου («Φόρµα 6» Γεωργική Σχολή Μεσσαράς, δια-
χείριση υδάτινων πόρων)», σελ. 9602

iii. σχετικά µε απολύσεις έξι εργατών και εξώδικων απειλών
της εταιρείας «ΒΙΟΚΑΛΛΙΕΡΓΗΤΕΣ ΣΗΤΕΙΑΣ Α.Ε» προς τους
εργαζοµένους, σελ. 9605

iv. µε θέµα: «Διασφάλιση της καταβολής των οφειλόµενων
αποδοχών, κατοχύρωση όλων των ασφαλιστικών δικαιωµά-
των και συνέχιση της απασχόλησης των εργαζοµένων του ξε-
νοδοχείου «ATHENS LEDRA» από τον νέο επιχειρηµατικό
όµιλο που το απέκτησε», σελ. 9607

v. σχετικά µε τα προβλήµατα των εργαζοµένων στη βιοµη-
χανία παραγωγής επαγγελµατικών ψυγείων «FRIGOGLASS
ΑΒΕΕ» στην Κάτω Αχαΐα του Νοµού Αχαΐας, σελ. 9608

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ

ΒΑΡΕΜΕΝΟΣ Γ. , σελ. 9577 - 9669

ΟΜΙΛΗΤΕΣ

Α. Επί διαδικαστικού θέµατος:
ΒΑΡΕΜΕΝΟΣ Γ. , σελ. 9600, 9602

Β. Επί των επικαίρων ερωτήσεων:
ΑΝΔΡΙΑΝΟΣ Ι. , σελ. 9600, 9601
ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ Ε. , σελ. 9600, 9601, 9603
ΑΧΤΣΙΟΓΛΟΥ Ε. , σελ. 9604, 9605, 9606, 9607, 

9608, 9609, 9610
ΒΑΡΔΑΚΗΣ Σ. , σελ. 9603, 9604
ΗΓΟΥΜΕΝΙΔΗΣ Ν. , σελ. 9602, 9603
ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ Ν. , 

σελ. 9609, 9610
ΚΑΡΡΑΣ Γ. , σελ. 9598, 9599
ΚΑΤΣΩΤΗΣ Χ. , σελ. 9607, 9608
ΞΥΔΑΚΗΣ Ν. , σελ. 9597
ΠΕΤΡΟΠΟΥΛΟΣ Α. , σελ. 9597, 9598, 9599, 9600
ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ Ε. , σελ. 9605, 9606

ΠΙΝΑΚΑΣ ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΩΝ

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΜΒ’

Πέµπτη 29 Ιουνίου 2017



Αθήνα, σήµερα στις 29 Ιουνίου 2017, ηµέρα Πέµπτη και ώρα
9.44’ συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βουλευτη-
ρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την προεδρία
του Β’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΓΕΩΡΓΙΟΥ ΒΑΡΕΜΕΝΟΥ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.

(ΕΠΙΚΥΡΩΣΗ ΠΡΑΚΤΙΚΩΝ: Σύµφωνα µε την από 27-6-2017
εξουσιοδότηση του Σώµατος επικυρώθηκαν µε ευθύνη του Προ-

εδρείου τα Πρακτικά της ΡΜΑ’ συνεδριάσεώς του, της Τρίτης 27
Ιουνίου 2017, σε ό,τι αφορά την ψήφιση στο σύνολο του σχεδίου
νόµου: «Τροποποιήσεις του ν.2725/1999 (Α’121) και άλλες δια-
τάξεις».)

Παρακαλείται η κυρία Γραµµατέας να ανακοινώσει τις αναφο-
ρές προς το Σώµα. 

(Ανακοινώνονται προς το Σώµα από τη Γραµµατέα της Βουλής
κ. Αναστασία Γκαρά, Βουλευτή Έβρου, τα ακόλουθα:

Π Ρ Α Κ Τ Ι Κ Α  Β Ο Υ Λ Η Σ

ΙΖ’ ΠΕΡΙΟΔΟΣ

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΜΕΝΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ

ΣΥΝΟΔΟΣ Β’

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΜΒ’

Πέµπτη 29 Ιουνίου 2017



9578 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)

Α. ΚΑΤΑΘΕΣΗ ΑΝΑΦΟΡΩΝ



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΜΒ’ - 29 ΙΟΥΝΙΟΥ 2017 9579



9580 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΜΒ’ - 29 ΙΟΥΝΙΟΥ 2017 9581



9582 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΜΒ’ - 29 ΙΟΥΝΙΟΥ 2017 9583



9584 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΜΒ’ - 29 ΙΟΥΝΙΟΥ 2017 9585



9586 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



Β. ΑΠΑΝΤΗΣΕΙΣ ΥΠΟΥΡΓΩΝ ΣΕ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ ΒΟΥΛΕΥΤΩΝ

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΜΒ’ - 29 ΙΟΥΝΙΟΥ 2017 9587



9588 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΚΘ’ - 6 ΙΟΥΝΙΟΥ 2017 9589



9590 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΚΘ’ - 6 ΙΟΥΝΙΟΥ 2017 9591



9592 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΚΘ’ - 6 ΙΟΥΝΙΟΥ 2017 9593



9594 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΚΘ’ - 6 ΙΟΥΝΙΟΥ 2017 9595



ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα το δελτίο επί-
καιρων ερωτήσεων της Παρασκευής 30 Ιουνίου 2017.

Α. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Πρώτου Κύκλου (Άρθρο 130 παρά-
γραφοι 2 και 3 του Κανονισµού της Βουλής)

1. Η µε αριθµό 1105/27-6-2017 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Α’ Πειραιώς της Νέας Δηµοκρατίας κ. Κωνσταντίνου Κα-
τσαφάδου προς τον Υπουργό Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολιτι-
κής, µε θέµα: «Τεράστια προβλήµατα στην ακτοπλοϊκή σύνδεση
Κυθήρων».

2. Η µε αριθµό 1075/20-6-2017 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Αργολίδας της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης ΠΑΣΟΚ –
ΔΗΜΑΡ κ. Ιωάννη Μανιάτη προς τον Υπουργό Περιβάλλοντος και
Ενέργειας, σχετικά µε την ενεργοποίηση απόφασης για πιλοτική
µελέτη της Ζώνης Οικιστικού Ελέγχου Άργους.

3. Η µε αριθµό 1076/20-6-2017 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευ-
τού Β’ Πειραιώς της Ένωσης Κεντρώων κ. Θεοδώρας Μεγαλο-
οικονόµου προς τον Υπουργό Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολιτι-
κής, µε θέµα: «Άµεσος κίνδυνος να χαθεί η τουριστική περίοδος
για το πλοίο «ΒΙΤΣΕΝΤΖΟΣ ΚΟΡΝΑΡΟΣ», το οποίο συνιστά επι-

δοτούµενη γραµµή».
Β. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Δεύτερου Κύκλου (Άρθρο 130 πα-

ράγραφοι 2 και 3 του Κανονισµού της Βουλής)
1. Η µε αριθµό 1078/20-6-2017 επίκαιρη ερώτηση του Βου-

λευτή Αχαΐας της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης ΠΑΣΟΚ – ΔΗ-
ΜΑΡ κ. Θεόδωρου Παπαθεοδώρου προς τον Υπουργό Ναυτιλίας
και Νησιωτικής Πολιτικής, µε θέµα: «Διερεύνηση υπόθεσης πα-
ρεµβάσεων στη Δικαιοσύνη από στελέχη του Λιµενικού Σώµα-
τος».

2. Η µε αριθµό 1084/23-6-2017 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Σερρών της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης ΠΑΣΟΚ –
ΔΗΜΑΡ κ. Μιχαήλ Τζελέπη προς τον Υπουργό Περιβάλλοντος
και Ενέργειας, µε θέµα: «Διαδριατικός Αγωγός Φυσικού Αερίου
(TAP)».

3. Η µε αριθµό 1035/16-6-2017 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευ-
τού Β’ Αθηνών της Νέας Δηµοκρατίας κ. Αικατερίνης Παπακώ-
στα–Σιδηροπούλου προς τον Υπουργό Περιβάλλοντος και Ενέρ-
γειας, σχετικά µε την ενεργειακή ευστάθεια της χώρας µετά την
κατολίσθηση στο Αµύνταιο.

9596 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, εισερχόµαστε στη συζήτηση των 

ΕΠΙΚΑΙΡΩΝ ΕΡΩΤΗΣΕΩΝ

Αρχίζουµε µε την πρώτη µε αριθµό 1085/26-6-2017 επίκαιρη
ερώτηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή Β’ Αθηνών του Συνασπι-
σµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Νικόλαου Ξυδάκη, προς την
Υπουργό Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλ-
ληλεγγύης µε θέµα: «Απασχόληση συνταξιούχων αναπηρίας». 

Ο συνάδελφος κ. Ξυδάκης έχει τον λόγο για δύο λεπτά.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΞΥΔΑΚΗΣ: Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, θέλω µια διευκρίνιση και την πολιτική σας εξή-

γηση και την ενδεχόµενη λειτουργική λύση για ένα πρόβληµα
που προέκυψε κατά την εφαρµογή του ν.4387/2016. Συγκεκρι-
µένα, στο άρθρο 20 βάσει του νόµου προβλέπεται ότι για όλους
ανεξαιρέτως τους συνταξιούχους που εντάσσονται στον ΕΦΚΑ
οποιαδήποτε απασχόληση τους αποφέρει οποιοδήποτε εισό-
δηµα, αυτοµάτως τους θέτει σε µια διαδικασία να µειωθεί η σύν-
ταξή τους κατά 60%. 

Αντιλαµβάνοµαι ότι στην παρούσα ιστορική συνθήκη, αλλά και
γενικότερα σε µια οµαλή κατάσταση µε οµαλή δηµογραφία, που
δεν έχουµε τώρα και οµαλή απασχόληση, που δυστυχώς απέ-
χουµε πολύ από το να την έχουµε, αυτό προστατεύει τον κόσµο
της εργασίας. 

Ωστόσο, έχουµε κάποιες ειδικές περιπτώσεις, όπως τους συν-
ταξιούχους αναπηρίας, οι οποίοι για κάποιον λόγο, ακόµη και για
λόγους ψυχικής υποστήριξης µπαίνουν σε µια απασχόληση. Θα
σας δώσω ένα ελάχιστο παράδειγµα. Γράφουν ένα βιβλίο, συν-
τάσσουν ένα συµβόλαιο µε τον εκδότη και µέσα σε µια χρονιά
θα εισπράξουν από τα πνευµατικά δικαιώµατα 300 ευρώ, 500
ευρώ, 1000 ευρώ, αν έχει επιτυχία το βιβλίο.

Αυτοµάτως αυτός ο άνθρωπος βλέπει τη σύνταξή του να απο-
µειούται κατά 60%. Να συντρίβεται, δηλαδή, οικονοµικά. Μπο-
ρούµε να βρούµε µια άλλη πρόβλεψη η οποία να επιτρέπει στους
ανθρώπους αυτούς να έχουν αυτή τη στοιχειώδη απασχόληση,
η οποία είναι µέρος και µιας κοινωνικής και ψυχικής υγείας και
να µην συντρίβεται το οικονοµικό τους µέρος; 

Προσφάτως, κατά τη συγκρότηση του Εθνικού Συµβουλίου
Ραδιοτηλεόρασης συναντήσαµε παρόµοιο πρόβληµα και ελήφθη
µέριµνα να γίνει ρύθµιση. Γιατί ο ανάπηρος συνταξιούχος που
γράφει ένα βιβλίο συντρίβεται και τους καθ’ όλα άξιους και επι-
θυµητούς ανώτατους δικαστικούς και επιστήµονες συνταξιού-
χους, που εκλήθησαν να συγκροτήσουν µια από τις πιο κρίσιµες
σε λειτουργία ανεξάρτητες αρχές προσπαθούµε να τους βοηθή-
σουµε και τους άλλους τους έχουµε ξεχάσει; 

Για την πρωτολογία µου αυτά, σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ο Υπουργός κ. Πε-

τρόπουλος έχει τον λόγο για τρία λεπτά. 
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΠΕΤΡΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Εργασίας, Κοι-

νωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Ευχαριστώ,
κύριε Πρόεδρε. 

Κύριε Ξυδάκη, είναι αλήθεια ότι µερικά πράγµατα στη ζωή
έχουν µεγαλύτερη ποικιλία απ’ ό,τι µπορεί ο νοµοθέτης να προ-
βλέψει. Εν τούτοις, τα θέµατα επί των οποίων αναπτύξατε την
ερώτησή σας τα αντιµετωπίζουµε µε τις σκέψεις που και εσείς
αναπτύξατε. 

Έτσι σκεφτόµαστε. Και η Κυβέρνηση έχει µια ευαισθησία για
τα άτοµα που πάσχουν, για τα άτοµα που έχουν ιδίως ζητήµατα
αναπηρίας. Ήδη µε τον ν.4331, τον πρώτο νόµο µε τον οποίο κά-
ναµε παρέµβαση στην κοινωνική ασφάλιση, προβλέψαµε ότι σε
καµµία περίπτωση δεν µπορούν να έχουν πρόβληµα εκείνοι οι
οποίοι λαµβάνουν επιδόµατα κάθε είδους ή ενισχύσεις και άλλες
παροχές λόγω αναπηρίας, επειδή θα δουλεύουν είτε σε κοινωνι-
κές συνεταιριστικές επιχειρήσει είτε σε πρόγραµµα του ΟΑΕΔ.
Προβλέψαµε για επιδόµατα ή άλλες παροχές. 

Εν συνεχεία, µε τον ν.4430 πήγαµε παραπέρα και είπαµε ότι
δεν θα περικόπτονται ούτε συντάξεις που τυχόν χορηγούνται σε
άτοµα που απασχολούνται σε κοινωνικές συνεταιριστικές επιχει-
ρήσεις ή σε συνεταιρισµούς. Εκεί προσδιορίστηκε αυτό. 

Ακολούθως, ο Πρωθυπουργός στην εξαγγελία του τον Οκτώ-

βριο του 2016, µιλώντας εδώ µε την ευκαιρία της υποδοχής των
Ολυµπιονικών µε ειδικές ανάγκες, των Παραολυµπιονικών, ανα-
κοίνωσε µέτρα για την απασχόληση, ενισχύοντας τα ποσοστά
πρόσληψης µέσω ΑΣΕΠ στο 10% για τους ίδιους τους πάσχοντες
και στο 5% για άτοµα της οικογενείας τους, που αφορούν στα
αδέλφια, στους συζύγους και προσδιορίζονται αναλυτικότερα
στον νόµο. 

Με το άρθρο 20, πράγµατι, έτσι είναι τα θέµατα. Όµως στο
άρθρο 11 του ν.4387 προβλέπουµε ότι δεν θίγονται θέµατα που
αφορούν καταβολή συντάξεων σε αναπήρους προτού οριστεί το
νέο πλαίσιο για την αναπηρία. Αυτό µε συµµετοχή και της ΕΣΑ-
ΜΕΑ, της Οµοσπονδίας Ατόµων µε Αναπηρία, το επεξεργαζόµα-
στε, σχεδόν έχει ολοκληρωθεί και θα προχωρήσουµε στη θεσµο-
θέτηση των πλαισίων. Στο µεταξύ, σύµφωνα µε το άρθρο 11, δεν
έχουµε θίξει σε καµµία περίπτωση συντάξεις που καταβάλλον-
ταν. Άλλωστε, προβλέπεται και µε τον ν.4387 ότι όσες συντάξεις
καταβάλλονταν δεν θίγονται, αλλά και νέες που προέκυψαν, επί-
σης σύµφωνα µε το άρθρο 11, δεν θίγονται προτού δούµε το
πλαίσιο. 

Σας ενηµερώνω ότι σύµφωνα µε αυτό το πλαίσιο στο οποίο
προσανατολιζόµαστε, όχι µόνο δεν θα περικόψουµε, αλλά θα ενι-
σχύσουµε τέτοιες πλευρές που χρειάζεται να προστατεύσουµε,
γιατί έχουµε την κοινωνική ευαισθησία να το κάνουµε στα άτοµα
µε αναπηρία. 

Προφανώς αποδέχοµαι απολύτως ως ορθότατη την παρατή-
ρησή σας, ότι δεν είναι δυνατόν να εµποδίσουµε και την πνευµα-
τική παραγωγή  έργων στη λογική ότι εάν γράψει ένα ποίηµα,
που µπορεί να είναι το καλύτερο ποίηµα που θα µείνει στην ιστο-
ρία –ο Γκάτσος έγραψε την «Αµοργό», ένα ποίηµα και το ξέρουµε
όλοι αυτό το ένα ποίηµα- δεν είναι δυνατόν να πεις στο άλλον
«µη γράψεις τίποτα, γιατί ξέρεις θα κοπεί η σύνταξή σου». Στην
πνευµατική δηµιουργία δεν µπορεί να µπαίνουν φραγµοί. Και δεν
υπάρχει περίπτωση καµµία, απολύτως καµµία περίπτωση, να
έχουµε περικοπή σύνταξης λόγω πνευµατικών δικαιωµάτων. Αυ-
τό σας το λέω µε απόλυτη κατηγορηµατική διατύπωση, γιατί
είναι κάτι που από την αρχή θεωρούσα ότι είναι σωστό να γίνει. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου του
κυρίου Υφυπουργού)

Θα σταµατήσω τώρα και τα υπόλοιπα θα τα πω στη δευτερο-
λογία µου. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κύριε Ξυδάκη, έχετε
τον λόγο για τη δευτερολογία σας. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΞΥΔΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, πολιτικά µε καλύπτει η απάντησή σας. Ωστό-

σο, έχω να κάνω µια παρατήρηση επί του τεχνικού θέµατος, του
λειτουργικού. Ο ν.4387 ψηφίστηκε τον Μάιο του 2016. Τελειώνει
ο Ιούνιος του 2017. Η ρύθµιση θα έπρεπε να είχε γίνει τους πρώ-
τους µήνες έξι µήνες ή τους πρώτους εννιά µήνες ή τον πρώτο
χρόνο. Διανύουµε τώρα το δεύτερο έτος. Ο ανάπηρος συνταξι-
ούχος, ο οποίος έχει γράψει ένα βιβλίο ή συµµετείχε σε ένα δι-
οικητικό συµβούλιο και πήρε 200 αποζηµίωση για ένα έτος, δεν
αισθάνεται ασφαλής κατ’ αυτή την εργασία. 

Σας έφερα το παράδειγµα των συνταξιούχων δικαστικών λει-
τουργών για το Εθνικό Συµβούλιο Ραδιοτηλεόρασης. Ουσιαστικά
έγινε λευκή απεργία. Εάν θέλουµε να µιλήσουµε πολιτικά, σε
έναν κρίσιµο τοµέα του δηµόσιου βίου, αυτή η δυσλειτουργία,
αυτή η ασάφεια του νόµου «πάγωσε» τη λειτουργία του Εθνικού
Συµβουλίου Ραδιοτηλεόρασης και «παγώνει» τις ψυχές δεκάδων
ή εκατοντάδων συνταξιούχων που θα µπορούσε να τους προκύ-
ψει εισόδηµα 200 ή 500 ευρώ. 

Θα πρέπει, λοιπόν, µαζί µε την κοινωνική ευαισθησία και την
πολιτική αντίληψη, την οποία δείχνετε ακαριαία, αυτό το πρό-
βληµα να λυθεί αύριο. 

Θα πρέπει το µήνυµά σας από την Αίθουσα της Βουλής σή-
µερα να µεταδοθεί και να το αντιληφθούν οι δικαιούχοι. Πρέπει
να έχουν, όµως, µια ρητή δέσµευση µε χρονοδιάγραµµα ότι η
ρύθµιση, η εγκύκλιος, οι υπουργικές αποφάσεις θα βγουν τώρα.
Δεν µπορούν να περιµένουν. Δεν µπορούν να µην συνάπτουν κά-
ποιες σχέσεις στη ζωή τους, επειδή δεν τους καλύπτει ο νόµος. 

Το πολιτικό ερώτηµα σας επαναλαµβάνω ότι καλύπτεται από
αυτό που λέτε. Λειτουργικά και υπηρεσιακά δεν υπάρχει απάν-
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τηση. Δεν υπάρχει κάλυψη. Εγώ ζητώ, µε βάση τις µαρτυρίες που
έχω συλλέξει από αναπήρους συνταξιούχους, την υπηρεσιακή
και λειτουργική κάλυψη, την τυπική κάλυψη. 

Όπως, λοιπόν, µεριµνήσαµε, ως Βουλευτές, ως Κοινοβούλιο,
ως νοµοθετικό Σώµα, –και µπράβο µας, αν µπορούµε «να ευλο-
γήσουµε τα γένια µας»– να προσπαθήσουµε να ξεµπλοκάρουµε
το Εθνικό Συµβούλιο Ραδιοτηλεόρασης, ας ξεµπλοκάρουµε τις
ζωές εκατοντάδων και χιλιάδων αδύναµων συµπολιτών µας τώ-
ρα. Και όχι µόνο µε πολιτική δέσµευση. Αυτή µε ικανοποιεί. Θέλω
τη λειτουργική λύση. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κύριε Υπουργέ, έχετε
τον λόγο. 

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΠΕΤΡΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Εργασίας, Κοι-
νωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Κύριε Ξυ-
δάκη, όπως προείπα, υπάρχει µια επιστηµονική επιτροπή που
ερευνά τα θέµατα της σύνταξης σε άτοµα µε αναπηρία. 

Είναι ένα έργο ιδιαίτερα δυσχερές, διότι οι διαφορετικοί φο-
ρείς κοινωνικής ασφάλισης είχαν εντελώς διαφορετικές προϋπο-
θέσεις αντιµετώπισης των ατόµων µε αναπηρία. Με διαφορετικό
τρόπο υπολογιζόταν η αναπηρία, µε διαφορετικά ύψη συντάξεων
αντιµετωπίζονταν οι ανάγκες αυτών των ανθρώπων. Το να οµο-
γενοποιηθούν αυτοί οι όροι µε έναν δίκαιο τρόπο δεν είναι ένα
εύκολο θέµα. 

Δεν µπορούσε, λοιπόν, «χθες», δηλαδή πριν ακόµα λειτουργή-
σει αυτή η επιτροπή, στην οποία συµµετέχουν επιστήµονες, κα-
θηγητές πανεπιστηµίων, άτοµα µε αναπηρία, οι ίδιοι οι ενδιαφε-
ρόµενοι, να δηµιουργήσει ένα ασφαλές πλαίσιο για όλους αυ-
τούς τους ανθρώπους. 

Στο µεταξύ, για όλο αυτό το διάστηµα που έχει µεσολαβήσει,
τίποτα δεν έχει θιγεί και κανείς δεν έχει πρόβληµα συνταξιοδό-
τησης, διότι ρητά από τον νόµο προβλέπεται ότι ισχύουν οι δια-
τάξεις που ίσχυαν για κάθε φορέα, όπως προβλεπόταν. 

Άρα, δεν υπάρχει θέµα ανασφάλειας. Δεν υπάρχει κανένας
λόγος ούτε να ανησυχεί κανείς ούτε να µην πράττει κάτι µε τον
φόβο ότι µπορεί να έχει κάποια συνέπεια η πράξη του αυτή –
εννοώ στο οικονοµικό πεδίο. Δεν υπήρχε κανένα θέµα. Πραγµα-
τικά, δεν υπήρχε και δεν υπάρχει. 

Αν έχετε υπ’ όψιν έστω και µια περίπτωση που εθίγη κάποιος
εξαιτίας µιας δικής µας παράλειψης να νοµοθετήσουµε, να µου
το πείτε. Δεν θα βρείτε ούτε µία. Είναι απολύτως βέβαιο, διότι ο
νόµος το έχει προβλέψει εντελώς. 

Το θέµα που είπατε για το Εθνικό Συµβούλιο Ραδιοτηλεόρα-
σης, δεν είναι το ίδιο. Αυτό είναι ένα άλλο θέµα. Δεν πρόκειται
για ζήτηµα που σχετίζεται µε την αναπηρία. Εδώ πρόκειται για
µια διάταξη, η οποία πάντα ίσχυε –και από παλιά ίσχυε– που προ-
βλέπει ότι άτοµα τα οποία αναλαµβάνουν τέτοιου είδους θέσεις
γενικής κυβέρνησης χάνουν απολύτως τη σύνταξή τους. 

Τι να κάνω εγώ τώρα που το ΕΣΡ αναφέρεται στη γενική κυ-
βέρνηση; Ας εξαιρεθεί. Ας το δει η Βουλή. Θα βγει; Θα µπει; Δεν
είναι ζήτηµα το οποίο µπορεί κανείς να αντιµετωπίσει µόνο από
τη σκοπιά του ασφαλιστικού δικαίου. Σύµφωνα µε τον ν.4387,
όσοι αναλαµβάνουν θέση γενικής κυβέρνησης, χάνουν απολύτως
τη σύνταξή τους. Αυτό γίνεται δεκτό γενικά. Αν κάτι πρέπει να
δούµε εδώ, είναι άλλης τάξης ζήτηµα. 

Στα θέµατα, όµως, που αναφέρεστε για την αναπηρία και αφο-
ρούν την ερώτησή σας, πράγµατι, µε ευαισθησία –και θα το
δείτε– αντιµετωπίζει η Κυβέρνηση τα θέµατα αυτά και πάει πολύ
παραπέρα από ό,τι είχε πάει ο νοµοθέτης πριν τη δική µας Κυ-
βέρνηση. Δηµιουργούµε όρους ακόµα πιο θετικούς. Εγώ δεν λέω
ευνοϊκούς, γιατί τα άτοµα µε αναπηρία πρέπει να είναι στο κέν-
τρο της προσοχής µας. Δεν είναι απλώς ευνοϊκό, είναι αναγκαίο.
Είναι αναγκαίο να βλέπουµε µε τρόπο αποτελεσµατικό την προ-
στασία των ατόµων µε αναπηρία. Και θα το κάνουµε αυτό,  θα το
δείτε, και ιδίως για τα άτοµα µε ψυχικές παθήσεις µε έναν τρόπο
πολύ εκσυγχρονισµένο και προοδευτικό. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ευχαριστούµε.
Γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι η τέταρτη µε αριθµό 176/7-10-

2016 ερώτηση του κύκλου αναφορών και ερωτήσεων του Ανε-
ξάρτητου Βουλευτή Β’ Αθηνών του κ. Θεοχάρη (Χάρη) Θεοχάρη
προς την Υπουργό Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Κοινω-
νικής Αλληλεγγύης, σχετικά µε το εργοστάσιο λιπασµάτων της

Νέας Καρβάλης στην Καβάλα, δεν θα συζητηθεί λόγω αναρµο-
διότητας.

Η πέµπτη µε αριθµό 1107/27-6-2017 επίκαιρη ερώτηση δευτέ-
ρου κύκλου της Βουλευτού Β’ Πειραιώς του Κοµµουνιστικού
Κόµµατος Ελλάδας κ. Διαµάντως Μανωλάκου προς την Υπουργό
Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης,
µε θέµα: «Απλήρωτοι εργαζόµενοι στην εταιρεία παραγωγής κτη-
νιατρικών φαρµάκων «PROVET», δεν θα συζητηθεί µετά από συ-
νεννόηση της Υπουργού µε τη Βουλευτή.

Επίσης η έβδοµη µε αριθµό 1108/27-6-2017 επίκαιρη ερώτηση
δευτέρου κύκλου του Βουλευτή Β’ Αθηνών του Κοµµουνιστικού
Κόµµατος Ελλάδας κ. Χρήστου Κατσώτη προς την Υπουργό Ερ-
γασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης,
σχετικά µε την ανασύσταση των Οργανισµών Εργατικής Κατοι-
κίας και Εργατικής Εστίας, δεν θα συζητηθεί µετά από συνεν-
νόηση της Υπουργού µε τον Βουλευτή.

Αµέσως τώρα θα συζητηθεί η τρίτη µε αριθµό 5397/515/4-5-
2017 ερώτηση και αίτηση κατάθεσης εγγράφων του κύκλου ανα-
φορών και ερωτήσεων του Ανεξάρτητου Βουλευτή Β’ Αθηνών
του κ. Γεωργίου - Δηµητρίου Καρρά προς την Υπουργό Εργα-
σίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης, σχε-
τικά µε την οικονοµική ενίσχυση συνταξιοδοτικών φορέων.

Κύριε Καρρά, έχετε τον λόγο για δύο λεπτά.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ - ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΡΡΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε.
Με τον συνταξιοδοτικό και ασφαλιστικό νόµο του περσινού

χρόνου αποφασίστηκε µια εισφορά υπέρ των συνταξιοδοτικών
οργανώσεων, ούτως ώστε να εκπληρώνονται οι σκοποί τους. Η
εισφορά αυτή είναι παρακράτηµα από τους συνταξιούχους και
ανέρχεται σε 0,20 ευρώ ανά κύρια σύνταξη. Μάλιστα έχει και
εθελοντικό -θα τον ονόµαζα- χαρακτήρα, µε την έννοια ότι ο συν-
ταξιούχος µπορεί να αρνηθεί την καταβολή υποβάλλοντας σχε-
τική δήλωση. 

Παράλληλα, όµως, για τις λεπτοµέρειες εφαρµογής της διά-
ταξης αυτής προβλέφθηκε η έκδοση µιας κανονιστικής απόφα-
σης από τον Υπουργό, ούτως ώστε να καθορίζει τους όρους και
τη διαδικασία διανοµής του παρακρατήµατος. Σηµειώνω ότι το
παρακράτηµα αυτό δεν είναι κρατική ενίσχυση, είναι εισφορά
των συνταξιούχων και εποµένως πρέπει να έχει τη µορφή αντα-
ποδοτικότητας.

Στην πράξη παρατηρήθηκε το εξής: ενώ ο Υπουργός είχε την
αρµοδιότητα να εκδώσει µόνο κανονιστική απόφαση ρυθµίσεως
των λεπτοµερειών, εξέδωσε απόφαση ατοµικού χαρακτήρα που
το παρακρατηθέν ποσό από το σύνολο των συνταξιούχων του β’
εξαµήνου του 2016 λόγω της εφαρµογής του νέου νόµου το απέ-
δωσε σε τρεις µόνο συνταξιοδοτικές οργανώσεις κατ’ αποκλει-
σµόν όλων των υπολοίπων.

Επεσήµανα µε την ερώτησή µου το ζήτηµα, λοιπόν, το οποίο
τίθεται ως προς αυτή καθαυτήν την εφαρµογή του νόµου, ζή-
τησα την ανάκληση των πράξεων -και αυτό είναι και το ερώτηµά
µου, το αν θα ανακληθούν, κύριε Πρόεδρε-, ούτως ώστε να απο-
κατασταθεί η δικαιοσύνη στο χώρο των συνταξιούχων, για τον
λόγο ότι µε τον τρόπο που διανεµήθηκε το παρακρατηθέν ποσό
από το σύνολο των συνταξιούχων προς τρεις µόνο οργανώσεις,
όσες αποκλείστηκαν τίθενται πλέον σε πιθανή αδυναµία λειτουρ-
γίας τους. Δεν έχουν άλλους πόρους.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω αµέσως, κύριε Πρόεδρε.
Δεύτερον, όσον αφορά εκείνους οι οποίοι δέχονται την παρα-

κράτηση ευλόγως, ανάλογα µε την κατηγορία όπου ανήκει ο συν-
ταξιούχος, θα θέλουν να πηγαίνει στον φορέα του, πρωτοβάθµιο,
δευτεροβάθµιο, τριτοβάθµιο και όχι σε άλλους άσχετους προς
αυτόν. 

Ζητώ την αποκατάσταση, λοιπόν, της ρυθµίσεως αυτής.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κύριε Υπουργέ, έχετε

τον λόγο.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΠΕΤΡΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Εργασίας, Κοι-

νωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Ευχαριστώ,
κύριε Πρόεδρε.

Κύριε Καρρά, υποσηµείωσα εντόνως αυτό που είπατε, ότι σω-

9598 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



µατεία που δεν έλαβαν αυτού του είδους την ενίσχυση κινδυ-
νεύουν να µη λειτουργούν. Άρα, να συνάγω ότι αποδέχεστε ως
θετικό το µέτρο. Το αποδέχεστε ως θετικό να υπάρχει και οι πα-
ρατηρήσεις σας αφορούν απλώς τη διαδικασία.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ - ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΡΡΑΣ: Δεν το απορρίπτω.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΠΕΤΡΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Εργασίας, Κοι-

νωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Άρα, οι σχε-
τικές αναφορές σας περί έκνοµων ενεργειών τίθενται υπό το
πρίσµα αυτών που θα σας πω. Αν πραγµατικά επιµείνετε, να το
συζητήσουµε ακόµα και πιο διεξοδικά, αν θέλετε, για να σας εξη-
γήσω εκτός της διαδικασίας, η οποία είναι πολύ µικρή σε χρόνο. 

Δυστυχώς, όλοι αυτοί οι φορείς, οι οποίοι δεν έχουν άλλον
τρόπο να επιβιώνουν, όπως και εσείς παρατηρήσατε, δεν είχαν
καµµία δυνατότητα να αναλαµβάνουν µια οικονοµική υποστήριξη
της λειτουργίας τους. Μας ενδιέφερε και µας ενδιαφέρει να εκ-
δηλώνουµε την κοινωνική µας ευαισθησία, ιδίως σε τµήµατα του
πληθυσµού που εγώ δεν θεωρώ και δεν θεωρούµε ως Κυβέρ-
νηση ότι είναι οι απόµαχοι. Μπορεί να είναι συνταξιούχοι, αλλά
δεν είναι απόµαχοι της ζωής. 

Θέλουµε οι συνταξιούχοι µας να µπορούν να οργανώνονται,
να έχουν τη δική τους οργανωτική δοµή, για να διαχειρίζονται τα
θέµατά τους. Και αυτός είναι ο τρόπος που εισήγαγε η Κυβέρ-
νηση µας. Δεν είχαµε άλλη δυνατότητα, γιατί είχε καταργηθεί η
χρηµατοδότηση προς όλους αυτούς τους φορείς εδώ και αρκετά
χρόνια και επαναφέραµε αυτή τη διαδικασία, εθελοντικά, όπως
είπατε και εσείς, µε 20 λεπτά πλην εκείνων που θα θέλανε να µην
τους κρατούνται τα 20 λεπτά, για τους δικούς τους λόγους. 

Έχουν τη δυνατότητα στην πλατφόρµα που υπάρχει στον
ΕΦΚΑ να κάνουν τη δήλωση ότι «δεν θέλω να µου κρατάτε τα 20
λεπτά» για τους λόγους τους δικούς του, υποκειµενικά, που δεν
θέλει.

Όµως, αυτή η απονοµή, σύµφωνα µε τις ίδιες τις προβλέψεις
του νόµου, έγινε σε εκείνα τα σωµατεία, σε εκείνες τις συνταξι-
ουχικές οργανώσεις οι οποίες δεν είχαν µε άλλες διατάξεις -και
αυτό προέβλεπε ο νόµος- εισφορά την οποία ελάµβαναν. Και,
µάλιστα, ορισµένα σωµατεία –δεν θέλω τώρα να τα αναφέρω,
για να µην αρχίσουµε την κουβέντα τού γιατί και πώς, αλλά είναι
αποδεδειγµένο- αρνήθηκαν να µπουν σ’ αυτήν τη διαδικασία,
διότι εισπράττουν µεγαλύτερη εισφορά µε άλλες διατάξεις. Δη-
λαδή, υπάρχουν συλλογικές συµβάσεις εργασίας -να σας πω- ή
κανονιστικές ενοχικές συµφωνίες, όπου παρακρατούνται πολύ
υψηλότερα ποσά και ως ποσοστό επί των συντάξεων, των µισθών
και εξυπηρετούνται µε πολύ καλύτερες εισφορές. Αυτοί δεν θέ-
λησαν να υπαχθούν στη σχετική διαδικασία.

Προέκυψε, βεβαίως -για να πω όλο το ζήτηµα πολύ συνοπτικά,
κύριε Πρόεδρε- και το ενδιαφέρον οµοσπονδιών και επιχειρή-
σεων, που στην πρώτη περίοδο δεν εκδήλωσαν ενδιαφέρον. Εκ-
δήλωσαν µεταγενεστέρως. Γι’ αυτόν τον λόγο δεν συνεχίσαµε
τη χορήγηση, γιατί αυτό που δόθηκε είναι του πρώτου εξάµηνου.
Υπάρχει και ένα δεύτερο εξάµηνο. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υφυπουργού)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Έχετε και δευτερο-
λογία, κύριε Υπουργέ.

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΠΕΤΡΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Εργασίας, Κοι-
νωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Να πω αυ0-
τό, κύριε Πρόεδρε.

Αυτές τις εισφορές του δεύτερου εξαµήνου που έχουν συγ-
κεντρωθεί δεν τις διανείµαµε, γιατί καλέσαµε όλους να βρεθούν
στο ίδιο τραπέζι και έγινε αυτή η συνάντηση, περιµέναµε και τα
υποµνήµατά τους, τα οποία παρέδωσαν -τα τελευταία- πριν από
λίγες µέρες, για να καταλήξουµε µε τη δική τους συµφωνία στον
πιο καλό τρόπο και µε τη δική τους συµφωνία να κάνουµε την
ορθότερη κατανοµή. Αυτό είναι και αυτό θα το κάνουµε τις επό-
µενες ηµέρες.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κύριε Καρρά, έχετε
τον λόγο.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ - ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΡΡΑΣ: Κύριε Υπουργέ, όπως
είπα και στην πρωτολογία µου, δεν απορρίπτω το µέτρο. Το
θεωρώ θετικό για τη λειτουργία των συνταξιοδοτικών φορέων.
Έχω τις αντιρρήσεις µου στον τρόπο µε τον οποίο εκδόθηκε η

υπουργική απόφαση που προέβη στη διανοµή.
Εγώ περίµενα να βγει µια υπουργική απόφαση κανονιστικού

χαρακτήρα, που θα κατηγοριοποιεί τους δικαιούχους, ούτως
ώστε να µπορεί να µελετηθεί από τον ΟΑΕΔ, που έχει την ανά-
λογη αρµοδιότητα, τι εισφορές έδωσε η δύναµη του κάθε σωµα-
τείου, τα µέλη του κάθε συνταξιοδοτικού σωµατείου, ούτως ώστε
µε τη µορφή της ανταπόδοσης να επιστραφούν στον φορέα, για
να λειτουργήσει.

Είναι δεδοµένο, λοιπόν, ότι η κανονιστική απόφαση, αυτή που
προβλέπει το άρθρο 102 παράγραφος 3 του ν.4387, δεν έχει εκ-
δοθεί ακόµη. Εγώ θα περιµένω για την έκδοσή της. 

Θα πρέπει να γίνει και κάτι άλλο στη διαδροµή. Πρώτα απ’ όλα,
είπατε κάτι στο οποίο θα διαφωνήσω: «Δεν εκδήλωσαν ενδιαφέ-
ρον.». Μα, το Υπουργείο περιµένει αίτηση για εκδήλωση ενδια-
φέροντος; Ας χαρτογραφήσει ποιοι είναι οι δικαιούχοι, να τους
ξέρει. 

Ας το κάνετε αυτό, να ξέρουµε κι εµείς ποιοι είναι, γιατί, όπως
απαντήσατε, κύριε Υπουργέ, δεν µου απαντήσατε ποιοι είναι οι
δικαιούχοι.

Δεύτερον, θέλω να ληφθεί µέριµνα και σ’ ένα άλλο σηµείο, αν
έχετε την καλοσύνη, όσον αφορά σ’ εκείνη  τη διανοµή που έγινε
το πρώτο εξάµηνο. Εγώ δεν είµαι εξ εκείνων που θα πω «πάρτε
πίσω τα λεφτά από τα σωµατεία των συνταξιούχων». Θα πω κάτι
άλλο, όµως, να επέλθει ισορροπία µε τη διανοµή του δευτέρου
εξαµήνου. Δηλαδή, να αποκατασταθεί η διαφορά εκείνη, την
οποία στερήθηκαν το πρώτο εξάµηνο. 

Γιατί το λέω και επιµένω σ’ αυτό; Εγώ αποδέχοµαι ότι δεν είναι
απόµαχοι οι συνταξιούχοι. Δέχοµαι, όµως, και κάτι άλλο, ότι σή-
µερα µε τη συνταξιοδοτική περικοπή που γίνεται και έχουν φτά-
σει οι συνταξιούχοι να βρίσκονται σε δυσχερή θέση, αν τα σωµα-
τεία τους έχουν την υλικοτεχνική υποδοµή και τα οικονοµικά
µέσα µέσω των εισφορών -αυτά τα 20 λεπτά- να µπορούν να
διεκδικήσουν, πρέπει να το υποστηρίξουµε όλοι -αν µπορούν να
διεκδικήσουν-, ούτως ώστε οι διεκδικήσεις αυτές να βελτιώσουν
και τη θέση τους.

Νοµίζω, λοιπόν, ότι πρέπει να αποκατασταθεί η ανισορροπία
που υπήρξε, να χαρτογραφηθούν οι δικαιούχοι, να µην περιµένει
το Υπουργείο να εκδηλωθεί αίτηση ενδιαφέροντος για τον εξής
λόγο, ότι αν µείνουµε στη λογική της αίτησης ενδιαφέροντος,
τότε πλέον θα αποδεχθούµε ότι δεν επιθυµούν, εφόσον δεν εκ-
δηλώνουν το ενδιαφέρον και το «δεν επιθυµούν» δεν το προβλέ-
πει ο νόµος.

Ατοµικά προβλέπει ο νόµος να δηλώνουν οι συνταξιούχοι ότι
δεν επιθυµούν την παρακράτηση. Τα σωµατεία, πρωτοβάθµια,
δευτεροβάθµια και τριτοβάθµια, δεν έχουν τέτοια αρµοδιότητα
να δηλώνουν στο Υπουργείο. Ως προς τις εισφορές εξ άλλων
πηγών συλλογικών συµβάσεων εργασίας, στις οποίες αναφερ-
θήκατε, θέλω να θυµίσω ότι αυτές είναι εισφορές ιδιωτικού δι-
καίου και είναι εκτός του ασφαλιστικού νόµου, µε την έννοια του
ν.4387, οπότε δεν πρέπει να λέµε ότι εισπράττουν τα σωµατεία
µέσω οικειοθελών ουσιαστικά παροχών που είναι από τις συλλο-
γικές συµβάσεις των εν ενεργεία µελών κάποια εισφορά, γιατί
τότε µαταιώνουµε και τον σκοπό του νόµου. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κι εµείς ευχαριστού-

µε, κύριε Καρρά. 
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας. 
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΠΕΤΡΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Εργασίας, Κοι-

νωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Κύριε Καρ-
ρά, δεν πρόκειται για εισφορές που καταβάλλουν οι εν ενεργεία
για τους συνταξιούχους. Είναι εισφορές που καταβάλλουν οι
συνταξιούχοι, µε βάση ενοχικές συµφωνίες που έχουν συνάψει
προ πολλών ετών. 

Ενδεικτικά µπορώ να σας πω, για παράδειγµα, ότι η Οµοσπον-
δία Συνταξιούχων Τραπεζοϋπαλληλικών Οργανώσεων έχει ένα
πολύ µεγάλο ποσοστό εισφοράς από τα µέλη της.

Εποµένως δεν παρεµβαίνουµε στα θέµατα αυτά µε έναν τρόπο
που δεν αρµόζει στην ίδια τη ρύθµιση, καθώς άλλωστε και η διά-
ταξη που προβλέπουµε ευχέρεια παρέχει.  

Εάν ο ίδιος ο καλούµενος να καταβάλει το 0,20 δεν το επιθυ-
µεί, διαγράφεται. Δεν είναι αναγκαστική η συµµετοχή, εθελοντική
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είναι και έχει αυτόν τον σκοπό. Η ορθή πρόβλεψη στον νόµο, ότι
αναφερόµαστε σε περιπτώσεις συνταξιουχικών οργανώσεων
που δεν λαµβάνουν µε άλλον τρόπο εισφορές, θέλει να καλύψει
τέτοιες περιπτώσεις και µάλιστα σε ένα επίπεδο υψηλότερης
διάρθρωσης της συνταξιοδοτικής οργάνωσης.

Δηλαδή, για τους συνταξιούχους που συνταξιοδοτούνται από
το ΙΚΑ, που παίρνει η οµοσπονδία τους, κατανέµει σε όλα τα σω-
µατεία της δικής του έκτασης που καλύπτει σωµατεία στον χώρο
αυτό, όπως και η Οµοσπονδία των Πολιτικών Υπαλλήλων. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υφυπουργού)

Κύριε Πρόεδρε, γιατί κτυπάει το κουδούνι λήξεως από τώρα;
Δεν έχω άλλα δύο λεπτά τώρα;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Είχα παραλείψει να
βάλω τον χρόνο. Δεν σας αδικώ. 

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΠΕΤΡΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Εργασίας, Κοι-
νωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Εντάξει.
Απλά, για να ξέρω πόσον χρόνο έχω. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Υπάρχει ακριβοδίκαιη
κλεψύδρα του χρόνου!

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΠΕΤΡΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Εργασίας, Κοι-
νωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Εντάξει.
Απλώς είδα ότι κτύπησε το κουδούνι χρόνου λήξεως νωρίτερα. 

Εποµένως και η Οµοσπονδία των Πολιτικών Υπαλλήλων και η
Οµοσπονδία των Εργαζοµένων στα Σώµατα Ασφαλείας διαχέουν
το ποσό αυτό γενικότερα. Εποµένως θεωρούσαµε ότι καλύπτεται
το φάσµα. Ωστόσο, υπήρξαν σωµατεία και οµοσπονδίες που
υποστήριξαν ότι δεν καλύπτονται. Για αυτόν τον λόγο είδαµε
ξανά το θέµα, τους καλέσαµε όλους µαζί και θα θέσουν σε συµ-
φωνία µεταξύ τους τους κανόνες. 

Δεν υπάρχει αρχείο µητρώων σωµατείων. Επειδή αντιλαµβά-
νεστε ως νοµικός αυτό που είπα, ότι θεωρήσαµε ότι καλύπτονται
όλοι, διότι είναι «οµπρέλα» αυτές οι οµοσπονδίες, πράγµατι µπο-
ρεί να συµβαίνει να µην καλύπτονται όλοι και τους είπαµε να δη-
µιουργήσουµε ένα µητρώο συνταξιουχικών οργανώσεων µε τη
συµφωνία όλων. 

Δεν είναι εύκολο να το φτιάξουµε εµείς. Δεν είναι εύκολο να
ξέρουµε από τα αρχεία των πρωτοδικείων, γιατί είναι αστικά σω-
µατεία. Δεν είναι βιβλίο σωµατείων συνδικαλιστικών οργανώ-
σεων, που είναι όλα γραµµένα σε αυτό. Τότε θα ξέραµε. Στις
συνταξιουχικές οργανώσεις δεν µπορούµε να το γνωρίζουµε.
Όση έρευνα και να κάνουµε, δεν µπορούµε να το γνωρίζουµε.
Άρα πρέπει να εκδηλώσουν και οι ίδιοι ενδιαφέρον. 

Η συζήτηση που κάνουµε εδώ στη Βουλή κοινοποιεί το θέµα
ακόµη περισσότερο, ώστε να σπεύσουν εκείνοι που θεωρούν ότι
µπορούν να υπάγονται σε αυτό. Δεν έχουµε άλλον τρόπο. Δεν
υπάρχει µητρώο συνταξιουχικών οργανώσεων και θέλουµε τώρα
να το δηµιουργήσουµε, αλλά πρέπει να συµβάλουν όλοι για να
υπάρξει και να µη σηµειωθούν παραλείψεις. 

Εποµένως η γνωµοδότηση που λέτε υπήρξε από την πλευρά
της σχετικής υπηρεσίας του ΟΑΕΔ. Δεν δόθηκαν χωρίς γνωµο-
δότηση. Όλα συνέβησαν κατά τις προβλέψεις του νόµου και ό,τι
είναι να βελτιώσουµε θα το κάνουµε και το κάνουµε ήδη, σε συ-
νεργασία µε τους ίδιους τους ενδιαφερόµενους. 

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κι εγώ ευχαριστώ,

κύριε Υπουργέ. 
Η τρίτη µε αριθµό 1083/21-6-2017 επίκαιρη ερώτηση δεύτερου

κύκλου της Βουλευτού Δράµας  της Δηµοκρατικής Συµπαράτα-
ξης ΠΑΣΟΚ – ΔΗΜΑΡ κ. Χαράς Κεφαλίδου προς την Υπουρ-
γό Πολιτισµού και Αθλητισµού, µε θέµα: «Σε απόλυτο αδιέξοδο
το έργο επέκτασης της Εθνικής Πινακοθήκης», δεν θα συζητηθεί,
λόγω απουσίας της αρµόδιας Υπουργού στο εξωτερικό.

Επίσης, για τον ίδιο λόγο, δεν θα συζητηθεί και η πρώτη µε
αριθµό 5199/25-4-2017 ερώτηση του κύκλου των αναφορών και
ερωτήσεων του Βουλευτή Αχαΐας του Συνασπισµού Ριζοσπαστι-
κής Αριστεράς κ. Ανδρέα Ριζούλη προς την Υπουργό Πολιτισµού
και Αθλητισµού, σχετικά µε τις απαιτούµενες ενέργειες για την
ολοκλήρωση της ψηφιοποίησης των κινητών µνηµείων του ελλη-
νικού πολιτισµού.

Τέλος, για τον ίδιο λόγο, δεν θα συζητηθεί και η δεύτερη µε

αριθµό 5243/27-4-2017 ερώτηση του κύκλου των αναφορών και
ερωτήσεων του Βουλευτή Αττικής του Συνασπισµού Ριζοσπαστι-
κής Αριστεράς κ. Αριστείδη Μπαλτά προς την Υπουργό Πολιτι-
σµού και Αθλητισµού, σχετικά µε το Ταµείο Αλληλοβοήθειας
Υπαλλήλων Υπουργείου Πολιτισµού.

Όµως, η παρουσία του Υπουργού Αγροτικής Ανάπτυξης και
Τροφίµων κ. Ευάγγελου Αποστόλου επιτρέπει τη συζήτηση της
δεύτερης µε αριθµό 1104/27-6-2017 επίκαιρης ερώτησης δεύτε-
ρου κύκλου του Βουλευτή Αργολίδος της Νέας Δηµοκρατίας κ.
Ιωάννη Ανδριανού προς τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και
Τροφίµων, σχετικά µε την ανάγκη άµεσης λήψης µέτρων ενίσχυ-
σης των ελαιοπαραγωγών, λόγω των ζηµιών στην καρπόδε-
ση των ελαιόδεντρων στην Αργολίδα.

Ορίστε, κύριε Ανδριανέ, έχετε τον λόγο για δυο λεπτά. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΝΔΡΙΑΝΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, όπως γνωρίζετε πολύ καλά -διότι είχατε την

ευκαιρία να διαπιστώσετε και εσείς τις ζηµιές από κοντά, επισκε-
πτόµενος την Αργολίδα-, οι πρόσφατες ασυνήθιστα υψηλές θερ-
µοκρασίες που σηµειώθηκαν τον Μάιο στην Αργολίδα, ξεπερ-
νώντας κατά περιπτώσεις τους 40 µε 41 βαθµούς Κελσίου, επέ-
φεραν καταστροφικές συνέπειες στην ανθοφορία των ελαιοδέν-
τρων, µε αποτέλεσµα να µην υπάρχει για άλλη µια χρονιά καρπό-
δεση, µε την προσδοκώµενη παραγωγή να έχει υποστεί σηµαν-
τικό πλήγµα, σε τέτοιον βαθµό µάλιστα, που σε πολλές περιπτώ-
σεις η παραγωγή αναµένεται να είναι ανύπαρκτη. 

Θέλω εδώ, βεβαίως, να τονίσω ότι τα τελευταία χρόνια οι ζη-
µιές στην παραγωγή λόγω καιρικών συνθηκών γίνονται ολοένα
και συχνότερες, όπως καταδεικνύει και η πρόσφατη χαλαζόπτω-
ση στην ευρύτερη περιοχή της Αργολίδας, η οποία έπληξε τα
πορτοκάλια, τα βερίκοκα, τα ροδάκινα, τα αχλάδια και όσες ελιές
είχαν καρπό. Σε πολλές περιπτώσεις, µάλιστα, κατέστρεψε και
το φυτικό κεφάλαιο. 

Πρόσφατα απαντήσατε γραπτώς σε µια ερώτησή µου, που
αφορούσε τις ζηµιές στην ελαιοπαραγωγή, αφού µάλιστα η Αρ-
γολίδα έχει υποστεί άλλη µια χρονιά συνεχόµενης µειωµένης
ελαιοπαραγωγής, λόγω των επιπτώσεων, όπως είπα, των καιρι-
κών συνθηκών, προοπτική που δηµιουργεί σηµαντικότατα επι-
πρόσθετα προβλήµατα στους παραγωγούς, οι οποίοι πλέον όχι
µόνο δεν µπορούν να αντεπεξέλθουν στις υποχρεώσεις τους
έναντι της πολιτείας, αλλά αντιµετωπίζουν και σοβαρά προβλή-
µατα επιβίωσης. 

Μου απαντήσατε, λοιπόν, ότι µπορούν να ενταχθούν αυτές οι
ζηµιές στο Πρόγραµµα Κρατικών Οικονοµικών Ενισχύσεων (ΚΟΕ)
µε προϋποθέσεις, βεβαίως, που, µεταξύ άλλων, περιλαµβάνουν
η παραγωγή του έτους ζηµιάς να έχει ζηµιωθεί κατά είδος προ-
ϊόντος σε επίπεδο περιφερειακής ενότητας σε ποσοστό πάνω
από 30%. Νοµίζω ότι το διαπιστώσατε και εσείς ο ίδιος και οι υπη-
ρεσίες σας. Πιστεύω ότι αυτό το δεδοµένο υπάρχει. Επίσης λέτε
να τεκµηριώνεται αυτό επιστηµονικά από επιτροπή η οποία ορί-
ζεται από το Υπουργείο σας.

Εγώ εδώ ρωτάω συγκεκριµένα πράγµατα, κύριε Υπουργέ: Ορί-
στηκε επιτροπή; Τι εισηγήθηκε; Τι αποφάσισε; Δεν θέλω, δηλαδή,
µόνο τις προβλέψεις. Βεβαίως οι προβλέψεις είναι αυτές που
αναφέρετε, αλλά θέλουµε συγκεκριµένες αποφάσεις και συγκε-
κριµένες απαντήσεις και αυτό περιµένουν σήµερα οι αγρότες. 

Τα υπόλοιπα θα τα πω στη δευτερολογία µου. 
Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ωραία. 
Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά το πολύ. 
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Κύριε συνάδελφε, συναντηθήκαµε πρόσφατα
στο Ναύπλιο, όπου οι ζηµιές που συζητήσαµε είναι άλλες, δεν
είναι αυτές που αναφέρατε στην ερώτησή σας, διότι αυτές οι ζη-
µιές αφορούν τον Μάιο και έχουν σχέση µε την ανθοφορία. Άρα,
δηλαδή, θέλω να πω ότι είχαµε και άλλες ζηµιές αργότερα. 

Αντιλαµβάνεστε ότι σε µια τέτοια διαδικασία πρέπει να δούµε
ποιες είναι οι ζηµιές που οφείλονται στο αίτιο που αναφέρετε σή-
µερα και ποιες είναι οι άλλες ζηµιές, που διαπιστώσαµε όταν βρε-
θήκαµε κάτω. 

Γιατί λέω ότι πρέπει να δούµε το αίτιο; Διότι θα πρέπει να
δούµε το κατά πόσον οι ασφαλιστικοί κίνδυνοι για τα συγκεκρι-
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µένα αίτια αποζηµιώνονται, ναι ή όχι. 
Όσον αφορά το αίτιο, που ήταν η χαλαζόπτωση –αυτό που εί-

δαµε κάτω-,υπάρχουν διαδικασίες. Μέσω του ΕΛΓΑ θα γίνει η
εκτίµηση της απώλειας εισοδήµατος και θα υπάρξει αποζηµίωση
όταν ολοκληρωθεί η καλλιεργητική περίοδος. 

Αυτό που αναφέρετε τώρα έχει σχέση µε το γνωστό ζήτηµα
της ακαρπίας, της καρπόπτωσης, της µη σωστής καρπόδεσης
και µπορεί να οφείλεται σε ένα σωρό αίτια, από δυσµενείς καιρι-
κές συνθήκες, από ελλιπή ανθοφορία, µέχρι ατελή γονιµοποίηση.
Είναι πάρα πολλά τα αίτια. 

Υπάρχει, όµως, το δεδοµένο ότι αυτά δεν καλύπτονται ως ασ-
φαλιστικός κίνδυνος από τον ΕΛΓΑ. Άρα, στην προκειµένη περί-
πτωση, αυτό που µένει σε εµάς είναι και να δούµε αν µελλοντικά
µπορούµε να καλύψουµε αυτές τις ζηµιές µε έναν νέο ασφαλι-
στικό κίνδυνο ή να δούµε, τουλάχιστον τώρα που δεν υπάρχει η
συγκεκριµένη µελέτη και δεν έχει ολοκληρωθεί η διαδικασία, αν
µπορεί να καλυφθεί από τη γνωστή στους αγρότες διαδικασία
µέσω ΠΣΕΑ. 

Όταν, λοιπόν, ολοκληρωθεί η διαδικασία, θα υποβάλουµε έναν
φάκελο στην Ευρωπαϊκή Επιτροπή, που θα τεκµηριώνουµε τις
αιτίες, τις µετεωρολογικές συνθήκες, τι απώλεια σε ετήσια βάση
υπάρχει στο εισόδηµα από τη συγκεκριµένη ελαιοκαλλιέργεια
και ό,τι µας ζητηθεί για τη σύνταξη του σχετικού φακέλου. Είναι
σίγουρο ότι σε όλες αυτές τις περιπτώσεις υπάρχει η έγκριση
από την Ευρωπαϊκή Επιτροπή, θα γυρίσουν σε εµάς, στον κρα-
τικό προϋπολογισµό, και, εφόσον ο κρατικός προϋπολογισµός
µάς δίνει τη δυνατότητα, θα δώσουµε τις αντίστοιχες αποζηµιώ-
σεις. 

Αυτό που τουλάχιστον µέχρι σήµερα εφαρµόζεται είναι σε µία
περίοδο γύρω στα δύο µε δυόµισι χρόνια –θέλω να είµαι ειλικρι-
νής- που διαρκεί όλη αυτή η διαδικασία οι δυνατότητες από τον
κρατικό προϋπολογισµό να φτάσουν να καλύψουν τις απώλειες.
Επαναλαµβάνω, όµως, ένα πράγµα: Επειδή πρόκειται για ζηµιές
των οποίων ένα κοµµάτι θα αποζηµιωθεί από τον ΕΛΓΑ και το
άλλο, αυτό που θα υπάρχει ως απώλεια, που θα αποδεικνύεται
µέσα από τα στοιχεία σύγκρισης µε τις προηγούµενες χρονιές,
µπορεί να καλυφθεί από τη γνωστή διαδικασία µέσω ΠΣΕΑ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κύριε Ανδριανέ, έχε-
τε τον λόγο.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΝΔΡΙΑΝΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, δεν µε καλύψατε και νοµίζω ότι δεν καλύφθη-

καν και οι αγρότες που µας ακούν. Βεβαίως οι διαδικασίες απαι-
τούν δύο µε δυόµισι χρόνια για να ολοκληρωθούν, όµως αυτά τα
δύο ή δυόµισι χρόνια πώς θα ζήσουν οι αγρότες, πώς θα πληρώ-
σουν το 100% προκαταβολή του φόρου που τους καλεί η πολι-
τεία να πληρώσουν; Και όλα αυτά έρχονται σε συνέχεια βέβαια
προηγούµενων ζηµιών, γιατί, όπως γνωρίζετε, τα τελευταία χρό-
νια υπάρχει πρόβληµα στην ελαιοπαραγωγή, έχουµε µειωµένη
ελαιοπαραγωγή και φαίνεται αυτό και από στοιχεία. Αναφέροµαι
στην Αργολίδα.

Εποµένως όλο αυτόν τον καιρό πώς θα πληρώσουν τις εισφο-
ρές στον ΕΦΚΑ; Πώς θα πληρώσουν τον ΕΝΦΙΑ; Πώς θα πληρώ-
σουν τα λιπάσµατα; Πώς θα πληρώσουν τους λογαριασµούς της
ΔΕΗ; Αυτές οι υποχρεώσεις έχουν συγκεκριµένη ηµεροµηνία κα-
ταβολής. Αυτά τα δύο ή δυόµισι χρόνια αυτοί οι άνθρωποι πώς
θα πληρώσουν τις υποχρεώσεις τους στην πολιτεία, πώς θα ζή-
σουν οι ίδιοι, πώς θα ξανακαλλιεργήσουν, πώς θα έχουν το κου-
ράγιο να βρουν τα χρήµατα για τη νέα καλλιεργητική περίοδο; 

Οι ζηµιές είναι µεγάλες, κύριε Υπουργέ. Προχθές στο Ναύπλιο
συζητήσαµε για τις ζηµιές από το χαλάζι. Σας θυµίζω, όµως, ότι
όταν είχατε έρθει στην Ερµιόνη συζητήσαµε και το θέµα της
κακής καρπόδεσης, όταν συζητήσαµε και το θέµα για τον Ανά-
βαλο. Άρα το θέµα αυτό το είχαµε συζητήσει σε προηγούµενη
επίσκεψή σας πριν από έναν µήνα, πριν επισκεφθείτε, δηλαδή,
το Ναύπλιο, όταν σας είχαµε θέσει, όπως και ο Αγροτικός Συνε-
ταιρισµός της Ερµιόνης το τεράστιο πρόβληµα που έχει αυτή η
περιοχή, αφού το λάδι –όπως και για την περιοχή της Επιδαύ-
ρου- είναι το βασικό τους εισόδηµα. 

Κύριε Υπουργέ, βεβαίως η διαδικασία µέσω ΠΣΕΑ ή µέσω των
κρατικών οικονοµικών ενισχύσεων που συζητάµε, θέλει αυτόν
τον χρόνο τα δύο, δυόµισι χρόνια. Ποια µέτρα, όµως, θα πάρετε

για την ανακούφιση ή τη διευκόλυνση των αγροτών; Μπορείτε
ως Κυβέρνηση να ζητάτε την προκαταβολή του 100% του φόρου
για ένα εισόδηµα που δεν υπάρχει αποδεδειγµένα; Θέλω απάν-
τηση γι’ αυτό και νοµίζω ότι πρέπει να συνεννοηθείτε µε τον
Υπουργό Οικονοµικών. Πρέπει να βρεθεί λύση. Δεν µπορεί να ζη-
τάµε προκαταβολές ή φόρους για εισοδήµατα που δεν υπάρ-
χουν.

Η κατάσταση στον αγροτικό τοµέα –το γνωρίζετε πάρα πολύ
καλά, κύριε Υπουργέ- είναι πραγµατικά πολύ δύσκολη. Είναι στα
όριά τους. Δεν µπορούν πλέον να επιβιώσουν, εποµένως όταν
καταστρέφεται σε διαδοχικές χρονικές περιόδους η καλλιέργεια,
δεν έχουν πλέον τις δυνάµεις να µπορούν να ζήσουν και να καλ-
λιεργήσουν. 

Γι’ αυτό, λοιπόν, η Κυβέρνηση καλείται να βρει τρόπους, ώστε
να υπάρξουν διευκολύνσεις. Κύριε Υπουργέ, να συνεννοηθείτε
και µε το Υπουργείο Οικονοµικών. Πώς θα πληρώσουν τον ΕΦΚΑ
ή την ασφάλισή τους όταν δεν έχουν εισόδηµα, πώς θα πληρώ-
σουν τα ασφάλιστρα στον ΕΛΓΑ όταν δεν έχουν εισόδηµα; 

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ευχαριστούµε πολύ.
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Κύριε συνάδελφε, να τα βάλουµε σε µια σειρά.
Οι ζηµιές από την ακαρπία του Μαΐου και οι ζηµιές από τη χαλα-
ζόπτωση που είδαµε προχθές καλύπτονται από διαφορετική αφε-
τηρία. Άρα, λοιπόν, αυτά που αφορούν τη χαλαζόπτωση εκ των
πραγµάτων θα συσχετισθούν µε το εισόδηµα της χρονιάς, το
οποίο θα οριστικοποιηθεί µετά από πέντε µε έξι µήνες στο τέλος
της χρονιάς. Εκεί θα έρθει ο ΕΛΓΑ και θα δώσει την αντίστοιχη
αποζηµίωση όπου θα τεκµηριώνει τη ζηµιά που έχουν υποστεί
από τη χαλαζόπτωση. 

Όσο για το κοµµάτι που αφορά την απώλεια εισοδήµατος εξαι-
τίας της ακαρπίας, το οποίο θα δούµε εφόσον αφαιρεθεί το κοµ-
µάτι που καλύφθηκε από τη χαλαζόπτωση, θα πρέπει να στοι-
χειοθετήσουµε τον φάκελο και να τον υποβάλουµε στην Ευρω-
παϊκή Επιτροπή. Είναι χρονοβόρες διαδικασίες. 

Υπάρχει, όµως, και το εξής: Τα τελευταία χρόνια ο διπλός έ-
λεγχος που γινόταν στην Ευρωπαϊκή Επιτροπή έχει σταµατήσει
και µιλάµε για έναν έλεγχο που µείωσε πάρα πολύ τον χρόνο.

Από εκεί και πέρα, για το ότι θα υπάρξει αδυναµία εισοδήµα-
τος των αγροτών, ώστε να καλύψουν τις υποχρεώσεις που ανα-
φέρατε, σας είπα και στο Ναύπλιο -το επαναλαµβάνω και τώρα-
ότι πρέπει να µπουν στη διαδικασία –ξεκινώντας από την τοπική
αυτοδιοίκηση- κήρυξης σε κατάσταση έκτακτης ανάγκης της πε-
ριοχής. Αυτό σηµαίνει ότι ο δήµος, σε συνεργασία µε την περι-
φέρεια, πρέπει να τεκµηριώσει την κατάσταση έκτακτης ανάγκης
και εφόσον αυτό γίνει αποδεκτό από τη Γενική Γραµµατεία Προ-
στασίας, από εκεί και πέρα υπάρχει µια άλλη διαδικασία που
φθάνει µέχρι το Υπουργείο Οικονοµικών. Το Υπουργείο Οικονο-
µικών θα πει ότι γι’ αυτούς τους λόγους θα πάνε λίγο πιο πίσω οι
φορολογικές υποχρεώσεις, η πληρωµή του ΕΝΦΙΑ κ.λπ., ώστε
να µπορέσουν να ανταποκριθούν οι Έλληνες αγρότες.

Εγώ, όµως, θέλω να σας ξεκαθαρίσω ένα πράγµα, ότι σε αυτή
τη διαδικασία εκτίµησης των ζηµιών κάνουµε µεγάλες προσπά-
θειες, ιδιαίτερα σε µια περίοδο που είναι αλλεπάλληλες οι δύ-
σκολες καιρικές συνθήκες και οι επιπτώσεις, τις οποίες και η ίδια
η Ευρωπαϊκή Ένωση δεν αµφισβητεί αυτή την περίοδο, αυτές
της κλιµατικής αλλαγής στην αγροτική δραστηριότητα. 

Είναι ένα τεράστιο ζήτηµα. Θα το δούµε κι εµείς µέσα από ανα-
λογιστικές µελέτες, τις οποίες ήδη έχουµε µπει στη διαδικασία
να ολοκληρώσουµε. Επαναλαµβάνω, όµως, και πάλι ότι οποιαδή-
ποτε αναλογιστική µελέτη θα καλύπτει έναν επιπλέον ασφαλι-
στικό κίνδυνο, εκ των πραγµάτων θα συνοδεύεται και από το
αντίστοιχο ασφάλιστρο. Αυτά πρέπει να γίνουν ξεκάθαρα, γιατί
ο ΕΛΓΑ είναι ένα ταµείο που λειτουργεί καθαρά ανταποδοτικά.
Το αν πρέπει να υπάρξει µια κρατική ενίσχυση ή συµβολή κά-
ποιου άλλου τοµέα σε αυτό το κοµµάτι, είναι άλλης τάξης και
άλλης ώρας ζήτηµα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Θα συζητηθεί η έκτη
µε αριθµό 1102/27-6-2017 επίκαιρη ερώτηση δεύτερου κύκλου
του Βουλευτή Ηρακλείου του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αρι-
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στεράς κ. Νικόλαου Ηγουµενίδη προς τον Υπουργό Αγροτικής
Ανάπτυξης και Τροφίµων, µε θέµα: «Τρέχοντα ζητήµατα αγροτι-
κής ανάπτυξης στον Νοµό Ηρακλείου («Φόρµα 6» Γεωργική
Σχολή Μεσσαράς, διαχείριση υδάτινων πόρων)».

Τον λόγο έχει ο κ. Ηγουµενίδης για δύο λεπτά.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΗΓΟΥΜΕΝΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, έρχοµαι να µιλήσω για ορισµένα ζητήµατα ζω-

τικής σηµασίας για την αγροτική ανάπτυξη του Νοµού Ηρα-
κλείου. Αναφέροµαι στην περιβόητη «Φόρµα 6». 

Μπαίνω αµέσως στα ερωτήµατα. Το ένα θέµα είναι ότι χάνουν
τα δικαιώµατα τουλάχιστον για το 2015 και το 2016 είκοσι οκτώ
χιλιάδες αγρότες. Κατ’ αρχάς, δόθηκε µια προκαταβολή, πρώτη
δόση, έναντι –ας το χαρακτηρίσουµε όπως θέλετε- των δικαιω-
µάτων τους για το 2015. Ποια οδηγία εφαρµόστηκε και δόθηκε
αυτή η προκαταβολή; 

Δεύτερον, στην οριστικοποίηση των δικαιωµάτων άλλαξαν τα
δεδοµένα και πάρθηκε πίσω η προκαταβολή. Με βάση ποια οδη-
γία πάρθηκε πίσω; 

Τρίτον, υπάρχει µια οδηγία από τον Δεκέµβριο του 2013, η ο-
δηγία 1307. Τι άλλαξε και χάνονται τα δικαιώµατα του 2015-2016;

Περαιτέρω, ο τρόπος που προτείνεται από το Υπουργείο –ανα-
φέροµαι στο δελτίου Τύπου του Υπουργείου της 15ης Ιουνίου
2017- αναφέρεται στο µέσο όρο της καλλιέργειας που υπάρχει,
ενώ είναι γνωστό ότι η αποζηµίωση ήταν διαφορετική ανάλογα
µε το είδος της καλλιέργειας. Φαντάζοµαι ότι η υπηρεσία έχει
αυτά τα δεδοµένα. Άρα για ποιον λόγο να δοθεί µε βάση τον
µέσο όρο και όχι µε βάση την καλλιέργεια του κάθε καλλιεργητή; 

Ένα τελευταίο ερώτηµα σχετικά µε το θέµα: Το αίτηµα ενίσχυ-
σης από το εθνικό απόθεµα για το 2017, όπως αναφέρεται στο
δελτίο Τύπου του Υπουργείου, αναιρεί–είναι ερώτηση των αγρο-
τών στους οποίους απευθύνεται- ενδεχόµενες δικαστικές διεκ-
δικήσεις των δικαιωµάτων του 2015-2016;

Έρχοµαι στο δεύτερο θέµα πολύ γρήγορα, της Γεωργικής
Σχολής Μεσσαράς. Γνωρίζω ότι υπάρχουν προχωρηµένες συζη-
τήσεις και επαφές µε το Υπουργείο Παιδείας –σε κάποιες από
αυτές συµµετείχα κι εγώ- για αναβάθµιση αυτής της σχολής µε
ολοκληρωµένο πρόγραµµα σε όλες τις βαθµίδες εκπαίδευσης,
ΕΠΑΛ, ΕΠΑΣ και µετεξέλιξη σε δηµόσιο ΙΕΚ, µαθητεία, µε συνέρ-
γειες µε τις αντίστοιχες παραγωγικές δοµές της Κρήτης. Θα
ήθελα να ρωτήσω σε ποιο σηµείο βρισκόµαστε. 

Κλείνω µε το θέµα της αξιοποίησης των υδάτινων πόρων. Ανα-
φέρω επιγραµµατικά τα έργα από την ανατολή προς τη δύση του
Νοµού Ηρακλείου: Το φράγµα των Αµιρών στο Βιάννο, το φράγ-
µα του Ληθαίου ποταµού στη Γόρτυνα, η παρέµβαση στον Πλατύ
ποταµό και η διευκόλυνση του φράγµατος της Φανερωµένης µε
την επέκταση, εποµένως, των περιοχών που αρδεύονται, το
φράγµα – λιµενοδεξαµενή - έργο, εν πάση περιπτώσει, στη νότια
περιοχή του Δήµου Μινώα Πεδιάδας στην περιοχή της Γαρίπας.
Το ερώτηµα είναι σε ποιο σηµείο βρισκόµαστε σε σχέση µε αυτά
τα έργα.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Τον λόγο έχει ο κύ-

ριος Υπουργός για να απαντήσει εντός τριών λεπτών.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Κύριε συνάδελφε, βάζετε τρία σοβαρά θέµατα -
το ένα αφορά όλη την Ελλάδα και τα άλλα δύο την Κρήτη- που
όπως αντιλαµβάνεστε, για να µπορέσουµε να δώσουµε τεκµη-
ριωµένη και λεπτοµερή απάντηση, θα χρειαστούµε πάρα πολύ
χρόνο, θα έλεγα διαδικασίες κοινοβουλευτικού ελέγχου σε επί-
πεδο επερώτησης.

Το πρώτο, λοιπόν, θέµα είναι αυτό που θέσατε για τα χαµένα
δικαιώµατα, ένα µεγάλο πρόβληµα που ταλαιπώρησε τους Έλ-
ληνες τα τελευταία δύο χρόνια. Λύθηκε; Θα σας πω ότι λύθηκε
εν µέρει. Όµως, πρέπει να γίνει σαφές ότι αυτά τα δικαιώµατα
χάθηκαν κατά τη διαδικασία της διαπραγµάτευσης της προηγού-
µενης κυβέρνησης, της κυβέρνησης Νέας Δηµοκρατίας και
ΠΑΣΟΚ, την ώρα που ολοκληρώνονταν οι διαδικασίες της νέας
ΚΑΠ. Δηλαδή, δεν είχαν αντιληφθεί στα δύο χρόνια που διαπραγ-
µατεύονταν ότι από αυτή τη διαδικασία θα υπάρξει το συγκεκρι-
µένο πρόβληµα.

Θα µου πείτε: «Και πότε το αντιληφθήκαµε το πρόβληµα;» Το

πρόβληµα το αντιληφθήκαµε, όταν ήρθαµε τον Δεκέµβρη του
2015 να δώσουµε τα προσωρινά δικαιώµατα, δηλαδή τις προκα-
ταβολές τις οποίες δώσαµε, αλλά εκ των πραγµάτων προέκυψε
µετά το συγκεκριµένο πρόβληµα, όταν θελήσαµε να οριστικοποι-
ήσουµε τις συγκεκριµένες πληρωµές.

Άρα σύµφωνα µε τη ρύθµιση που έγινε στη σχετική διαπραγ-
µάτευση, είχαν µείνει εκτός δύο χιλιάδες οκτακόσιοι αγρότες, οι
οποίοι κυρίως είχαν σχέση είτε µισθωτή είτε ενοικιαστή γης και
δικαιωµάτων που κυρίως ήταν ενδοοικογενειακού χαρακτήρα -
δηλαδή οι γονείς τα µεταβίβαζαν στα παιδιά- ενώ η ρύθµιση που
αφορούσε τη διαπραγµάτευση της νέας ΚΑΠ απαιτούσε να
υπάρξει και µεταβίβαση της κυριότητας. Εκεί, λοιπόν, δηµιουρ-
γήθηκε το πρόβληµα. Όπως αντιλαµβάνεστε, το αντιληφθήκαµε
την ώρα που πήγαµε να εφαρµόσουµε αυτά που, σύµφωνα µε
τα δικαιώµατά τους, έπρεπε να πάρουν.

Αρχίσαµε, λοιπόν, εµείς όλο το διάστηµα από τον Δεκέµβρη
του 2015 µέχρι τώρα, διότι τώρα θα ολοκληρωθεί η διαδικασία
της ενδιάµεσης αναθεώρησης. Είναι ο όρος omnibus, είναι γνω-
στός στους Έλληνες αγρότες. Αυτή, λοιπόν, η διαδικασία είναι
µια διαπραγµάτευση εδώ και ενάµιση χρόνο.

Τώρα, µετά από πάρα πολλές συζητήσεις τόσο στο Συµβούλιο
Υπουργών Γεωργίας όσο και στις συναντήσεις που είχα µε τον
Επίτροπο Γεωργίας στις επισκέψεις του εδώ, αλλά και στις Βρυ-
ξέλλες, προσπαθήσαµε να τους πείσουµε ότι υπάρχει µια µεγάλη
αδικία και ότι πρέπει να λυθεί το συγκεκριµένο πρόβληµα.

Πραγµατικά, θα έλεγα ότι ανταποκρίθηκε ο Επίτροπος Hogan
και πάνω στη δική µας επιµονή πρότεινε κάποια λύση. Η λύση,
λοιπόν, που πρότεινε και η οποία θα ενσωµατωθεί στην ενδιά-
µεση αναθεώρηση -έκλεισε αυτό το θέµα- ήταν τα χαµένα δι-
καιώµατα να αντιµετωπιστούν µέσα στο ισχύον θεσµικό πλαίσιο,
διότι δεν µπορεί να παραβιαστεί το ισχύον θεσµικό πλαίσιο µέχρι
την ολοκλήρωση τουλάχιστον αυτής της προγραµµατικής περιό-
δου, να κάνουµε χρήση του άρθρου 30, σύµφωνα µε το οποίο δί-
νεται η χορήγηση των δικαιωµάτων ενίσχυσης σε γεωργούς ως
αντιστάθµισµα σε ειδικά µειονεκτήµατα, όπως είναι αυτό που
έχει προκύψει από το εθνικό απόθεµα.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υπουργού)

Αντιλαµβάνεστε ότι από την προτεινόµενη διαδικασία -το είπα
πριν και το ξαναλέω- δεν σηµαίνει ότι υπάρχει πλήρης αποκατά-
σταση. Αυτό που υπάρχει είναι ότι από τους δύο χιλιάδες οκτα-
κόσιους αγρότες, σε δύο χιλιάδες αγρότες από το 2017 και πέρα
-γιατί για τα προηγούµενα χρόνια δεν µπορούσαµε να εξασφα-
λίσουµε αναδροµικότητα µε το ισχύον πλαίσιο- θα αποδώσουµε
τα ιστορικά τους δικαιώµατα, βάζοντας ως µέσο όρο στην οροφή
το µέσο περιφερειακό…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Τα υπόλοιπα στη δευ-
τερολογία σας, κύριε Υπουργέ.

Κύριε Ηγουµενίδη, έχετε τον λόγο.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε. Είναι ένα κοµµάτι µε
άλλες δυο διαφορετικές ερωτήσεις. Απλώς θέλω να πω…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Το λέω για να αξιο-
ποιήσετε και τη δευτερολογία σας.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Από εδώ και πέρα ήδη µπαίνουν σε µια κανονι-
κότητα. Δεν µπορούµε αναδροµικά να καλύψουµε την απώλεια
που υπήρξε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κύριε Ηγουµενίδη,
έχετε τον λόγο.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΗΓΟΥΜΕΝΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Στα δύο θέµατα, δυστυχώς δεν άκουσα την απάντηση του κυ-

ρίου Υπουργού. Ίσως θα ήταν καλύτερα να την είχα ακούσει.
Εν πάση περιπτώσει, ας σταθούµε στο θέµα της «Φόρµας 6».

Είναι τρία ερωτήµατα. Δέχοµαι και µε καλύπτει πολιτικά η απάν-
τησή σας ότι, όντως, η ευθύνη βαρύνει τις προηγούµενες κυβερ-
νήσεις.

Από εκεί και πέρα, υπάρχει και ένα πιο συγκεκριµένο ερώτηµα.
Ακόµα και για τους Υπουργούς εκείνης της κυβέρνησης που δια-
πραγµατεύονταν, υπάρχει κάποια υπηρεσία που δεν το προ-
έβλεψε; Ποια υπηρεσία δεν ενηµέρωσε τούς τότε Υπουργούς;
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Υπάρχουν, δηλαδή, ευθύνες γι’ αυτό το παράλογο που ζούµε, να
χάσουν τα δικαιώµατά τους οι αγρότες και ποιες είναι αυτές;

Δεύτερον, γνωρίζουµε όλοι -και σωστά είπατε, κύριε Υπουργέ-
ότι δεν επιτρέπει ο κανονισµός να αποδοθούν δικαιώµατα προ-
ηγούµενων ετών. Ωστόσο, υπάρχει µια κατεύθυνση προς τους
αγρότες να διεκδικήσουν δικαστικά και αναµένεται να δικαιω-
θούν από το δικαστήριο. Σε αυτή την περίπτωση, όντας υποχρε-
ωµένοι να εφαρµόσουµε τις αποφάσεις της ελληνικής δικαιοσύ-
νης, θα δώσουµε τα δικαιώµατα πληρώνοντας πρόστιµο, κάτι
που θέλουµε να το αποφύγουµε και καλά κάνουµε.

Συµφωνώ, δηλαδή, µε την πολιτική σας κατεύθυνση να µην
πληρώσει η χώρα µας πρόστιµα, όµως δεν θα το αποφύγουµε,
αν έχουµε τις δικαστικές αποφάσεις. Μήπως, λοιπόν, αντί να
υποβάλουµε αυτούς τους αγρότες σε αυτή την ταλαιπωρία, είναι
προτιµότερο να βγάλουµε από τη µέση τις δικαστικές αποφά-
σεις; Από ό,τι γνωρίζω και άλλες χώρες, όπως η Γερµανία, η Γαλ-
λία, πλήρωσαν τα αντίστοιχα δικαιώµατα στους αγρότες τους,
πληρώνοντας και το πρόστιµο στην Ευρωπαϊκή Ένωση.

Επιτρέψτε µου κλείνοντας το θέµα να πω ότι, από ό,τι θυµάµαι
και στις πρώτες µας συζητήσεις στο Υπουργείο, ο αρχικός αριθ-
µός ήταν εικοσιπέντε χιλιάδες είκοσι οκτώ. Πώς έγιναν δύο χι-
λιάδες οκτακόσιοι; Δηλαδή, πού χάθηκαν οι υπόλοιποι;

Ως προς τα υπόλοιπα θέµατα, από τη στιγµή που δεν άκουσα
απαντήσεις, ελπίζω να προχωρήσουν.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κύριε Υπουργέ, δώ-
στε τώρα την απάντηση που δεν άκουσε ο κ. Ηγουµενίδης.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Γι’ αυτό σας είπα, κύριε συνάδελφε, ότι θέλουµε
πολύ χρόνο για να συζητήσουµε. Δεν µπορούµε να µπούµε εµείς
σε µια διαδικασία και παρά τον κανονισµό να προχωρήσουµε
στις συγκεκριµένες πληρωµές, όταν το ξέρετε όλοι ότι τα πρώτα
προβλήµατα που βρήκαµε, που µας ταλάνιζαν επί δυόµισι χρόνια
και που δεν µπορούµε να λύσουµε, είναι αυτά που αφορούν πρό-
στιµα και δηµοσιονοµικές διορθώσεις εξαιτίας της κακής διαχεί-
ρισης των ενισχύσεων πάνω από 1,5 δισεκατοµµύρια και ταυτό-
χρονα ανακτήσεις.

Δηλαδή, η Ευρωπαϊκή Επιτροπή µάς υποχρεώνει να πάρουµε
πίσω από αγρότες, από συνεταιρισµούς άλλο 1,5 δισεκατοµµύ-
ριο ευρώ. Αντιλαµβάνεστε ότι όταν βρίσκεσαι σε µία σχετική δια-
πραγµάτευση, δεν µπορεί να ρισκάρεις κάτι το οποίο θα σου
δηµιουργήσει εκ των πραγµάτων προβλήµατα. Από την ώρα που
έχουµε αναδείξει το θέµα, το έχουµε φθάσει σε συζητήσεις σε
επίπεδο Συµβουλίου Υπουργών και το έχουµε εντάξει στην εν-
διάµεση αναθεώρηση, δεν µπορούµε παρά να πορευτούµε βάσει
αυτής της συµφωνίας. Από εκεί και πέρα, είναι δικαίωµα των
αγροτών µε οποιονδήποτε τρόπο να διεκδικήσουν τα συγκεκρι-
µένα ποσά.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΗΓΟΥΜΕΝΙΔΗΣ: Κύριε Υπουργέ, αν µου επιτρέ-
πετε, επειδή είναι ερώτηµα που αφορά τους αγρότες, αυτό που
ρώτησα στην αρχή είναι το εξής: Λέει ο αγρότης «Να πάω να κα-
ταθέσω για τα δικαιώµατα του 2017…», όπως είπατε και όπως
είναι η ανακοίνωση του Υπουργείου. «Θα µου αναιρέσουν τη δι-
καστική διεκδίκηση του 2015-2016, επειδή εµφανίστηκα από το
2017 και µετά;».

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Εντάξει.
Κύριε Υπουργέ, συνεχίστε. Συντοµεύστε, σας παρακαλώ.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Όπως αντιλαµβάνεστε, απαντώ πολιτικά. Νο-
µικά, για το αν υπάρχει µία τέτοια διαδικασία ή όχι, καλό είναι να
υποβάλουν το ερώτηµα στους δικούς µας νοµικούς συµβούλους,
στο Νοµικό Συµβούλιο του Κράτους, για να µας δώσουν την
απάντηση. 

Από εκεί και πέρα για µας, όπως αντιλαµβάνεστε, η περιφρού-
ρηση µετά από όλα αυτά που είπατε για σκάνδαλα, κ.λπ., είναι
κάτι πολύ σηµαντικό. Εδώ είχαµε στη διαχείριση των κοινοτικών
ενισχύσεων ένα σωρό προβλήµατα και προσπαθούµε να αντα-
ποκριθούµε όσο το δυνατόν καλύτερα.

Όσον αφορά τη Γεωργική Σχολή Μεσσαράς, όντως θέλουµε
να αναδείξουµε τη σχολή. Είµαστε και σε µία συνεννόηση µε το
Υπουργείο Παιδείας µήπως στεγάσουµε και το ΕΠΑΛ Μοιρών.
Υπάρχει ένα ζήτηµα, διότι δεν ανταποκρίνονται τόσοι πολλοί µα-

θητές όσοι θέλουµε. Είναι και το αντικείµενο που έχει σχέση µε
θερµοκήπια. Θα διευρύνουµε τις δυνατότητες αλλά, οπωσδή-
ποτε, είναι µία από τις σχολές που θέλουµε να κρατήσουµε και,
κυρίως, να δώσουµε τη δυνατότητα για ουσιαστική προσφορά.

Όσον αφορά τους υδάτινους πόρους, εκείνο που έχω να σας
πω είναι το εξής: Εµείς είµαστε σε µία ώρα τώρα µετά την ολο-
κλήρωση της αιρεσιµότητας που υπήρχε για τα εγγειοβελτιωτικά
έργα για την κοστολόγηση του νερού και δεν µπορούσαµε,
καθώς υπάρχει δέσµευση ότι αν δεν προχωρήσει αυτή η διαδι-
κασία, τότε δεν µπορούµε να δεχθούµε αιτήµατα για εγγειοβελ-
τιωτικά έργα, ούτε να προχωρήσουµε στα συγκεκριµένα έργα.
Για να ξεκαθαρίσουµε τα πράγµατα, η κοστολόγηση δεν έχει
σχέση µε το ότι θα έρθουν οι αγρότες αύριο να πληρώσουν νερό.
Είναι µία διαδικασία που πρέπει να γίνει. Όταν µετά από τέσ-
σερα-πέντε χρόνια θα ολοκληρωθεί αυτή η διαδικασία, τότε η
πολιτική ηγεσία, η κυβέρνηση που θα υπάρχει, αυτή θα αποφα-
σίσει αν θα µπει τέλος ή δεν θα µπει. Όµως, αυτό πρέπει να ολο-
κληρωθεί. 

Έχουµε, λοιπόν, αυτή την ώρα αλλεπάλληλα αιτήµατα που έρ-
χονται για ένταξη σε εγγειοβελτιωτικά έργα. Βρισκόµαστε στη
διαδικασία να προκηρύξουµε το µέτρο. Δεν είµαστε ακόµα έτοι-
µοι. Θα εκτιµηθούν όλα. Είναι σίγουρο ότι η Κρήτη είναι µια πε-
ριοχή που έχει τεράστια προβλήµατα και ανάγκες, ειδικά για
θέµατα άρδευσης. Θα τα δούµε όλα µαζί. 

Υπάρχει, λοιπόν, σχετικό κονδύλιο από πλευράς του Προγράµ-
µατος Αγροτικής Ανάπτυξης αλλά και από το Πρόγραµµα Δηµο-
σίων Επενδύσεων του Υπουργείου Υποδοµών. Είµαστε σε
συνεννόηση, ειδικά όταν αφορά µεγάλα έργα, για να δούµε πώς
θα προχωρήσουµε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ευχαριστούµε πολύ.
Η όγδοη µε αριθµό 1100/27-6-2017 επίκαιρη ερώτηση δεύτε-

ρου κύκλου του Ανεξάρτητου Βουλευτή Αχαΐας κ. Νικολάου Νι-
κολόπουλου προς τον Υπουργό Υποδοµών και Μεταφορών, µε
θέµα «”Γκρίζα σύννεφα” για την Πατρών-Πύργου. Το έργο µπήκε
σε νέες περιπέτειες….», δεν θα συζητηθεί λόγω απουσίας του
Υπουργού κ. Χρήστου Σπίρτζη στο εξωτερικό.

Για τον ίδιο λόγο δεν θα συζητηθεί και η δέκατη µε αριθµό
1070/20-6-2017 επίκαιρη ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βου-
λευτή Λέσβου του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Σταύ-
ρου Τάσσου προς τον Υπουργό Υποδοµών και Μεταφορών, µε
θέµα: «Να παρθούν άµεσα µέτρα για την άµεση αποζηµίωση των
σεισµοπαθών και την αποκατάσταση των ζηµιών στη Λέσβο».

Για τον ίδιο λόγο, επίσης, δεν θα συζητηθεί η δέκατη πέµπτη
µε αριθµό 980/7-6-2017 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή Σερρών
της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης ΠΑΣΟΚ – ΔΗΜΑΡ κ. Μιχαήλ
Τζελέπη προς τον Υπουργό Υποδοµών και Μεταφορών, µε θέµα:
«Η δηµιουργία τριών νέων σταθµών διοδίων στον οδικό άξονα
Προµαχώνας – Σέρρες – Λιµάνι Θεσσαλονίκης είναι καταστροφι-
κή για τον Νοµό Σερρών».

Θα συζητήσουµε τώρα την πρώτη µε αριθµό 1086/26-6-2017
επίκαιρη ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Ηρακλείου
του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Σωκράτη Βαρ-
δάκη προς την Υπουργό Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και
Κοινωνικής Αλληλεγγύης, µε θέµα: «Να οριστεί άµεσα το νέο Δι-
οικητικό Συµβούλιο του Οργανισµού Μεσολάβησης και Διαιτη-
σίας».

Ορίστε, κύριε Βαρδάκη, έχετε τον λόγο για δύο λεπτά.
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΒΑΡΔΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρία Υπουργέ, η Κυβέρνηση αυτή έχει θέσει εξαρχής και ξε-

κάθαρα τη θέση και τον στόχο της στη διαπραγµάτευση για τα
εργασιακά, να ανακληθούν βασικά, συλλογικά εργασιακά δικαιώ-
µατα, τα οποία ισοπεδώθηκαν την περίοδο των δύο πρώτων µνη-
µονίων και να µην επιτραπεί καµµία περαιτέρω απορρύθµιση
στην αγορά εργασίας. Εξ αυτών και ο ΟΜΕΔ.

Γνωρίζουµε την προσπάθεια που κατέβαλαν οι προηγούµενες
κυβερνήσεις για την κατάργηση του θεσµού της διαιτησίας, θέ-
τοντας περιορισµούς στο σύνολο των αρµοδιοτήτων που είχε
πριν από τους µνηµονιακούς νόµους. Ο ΟΜΕΔ αποτελεί τον αρ-
µόδιο φορέα για την οµαλή λειτουργία της αγοράς εργασίας,
αποτελεί ένα πεδίο συνεννόησης και εξεύρεσης λύσεων µεταξύ
εργαζοµένων και εργοδοτών.
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Την 30η Απριλίου 2017 έληξε η θητεία του Διοικητικού Συµβου-
λίου του ΟΜΕΔ, χωρίς να έχει αναλάβει το νέο διοικητικό συµ-
βούλιο. Από τη στιγµή που δεν υπάρχει διοικητικό συµβούλιο,
δεν µπορεί να προχωρήσει καµµία διαδικασία, δεν µπορούν να
εκδοθούν διοικητικές αποφάσεις, κυρώσεις, διαµεσολάβηση, δι-
αιτησία και γενικά δεν µπορεί να διεκπεραιωθεί κανένα θέµα αν
δεν οριστεί το νέο Δ.Σ.. Κατά συνέπεια η εµπλοκή στη λειτουργία
του ΟΜΕΔ προκαλεί πολλά προβλήµατα, κυρίως στους εργαζό-
µενους αλλά και στις επιχειρήσεις.

Κυρία Υπουργέ, επειδή το τελευταίο διάστηµα δεχόµαστε και
ενοχλούµαστε πάρα πολύ από πρωτοβάθµια και δευτεροβάθµια
σωµατεία, επειδή εµένα, αν θέλετε, προσωπικά µού δηµιουργεί
απορία συνάδελφοι Βουλευτές της Αντιπολίτευσης, που χρηµά-
τισαν Υπουργοί, Υφυπουργοί τα προηγούµενα χρόνια και που
«για ψύλλου πήδηµα» κάνουν ερωτήσεις και µάλιστα επίκαιρες,
σήµερα να ποιούν την νήσσαν για ένα τέτοιο σοβαρό ζήτηµα, επι-
τρέψτε µου να έχω την αίσθηση ότι υπάρχει κάποια σκοπιµότητα,
πιθανόν από τους κοινωνικούς εταίρους.

Εµείς, λοιπόν, για να ξεκαθαρίσουµε το θέµα, θέτουµε σε εσάς
το συγκεκριµένο ερώτηµα: Για ποιους λόγους δεν έχει οριστεί
ακόµα το νέο διοικητικό συµβούλιο, καθώς και σε ποιες ενέρ-
γειες έχει προχωρήσει το Υπουργείο Εργασίας, ώστε να συγκρο-
τηθεί το νέο Διοικητικό Συµβούλιο του ΟΜΕΔ;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ήσασταν σαφής.
Η κ. Αχτσιόγλου έχει τον λόγο.
ΕΦΗ ΑΧΤΣΙΟΓΛΟΥ (Υπουργός Εργασίας, Κοινωνικής Ασφά-

λισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Κύριε Βαρδάκη, ευχαρι-
στώ για την επίκαιρη ερώτησή σας. Επιτρέψτε µου να θέσω τα
δεδοµένα, για να καταλάβουµε λίγο το πλαίσιο της συζήτησης.

Σύµφωνα µε τον νόµο, η σύνθεση του Διοικητικού Συµβουλίου
του ΟΜΕΔ είναι ως εξής: Τέσσερις εκπρόσωποι από τις ενώσεις
των εθνικών κοινωνικών εταίρων των εργοδοτών, δηλαδή τη ΓΣΕ-
ΒΕΕ, τον ΣΕΒ, την ΕΣΕΕ και το ΣΕΤΕ και τέσσερις εκπρόσωποι
από την πλευρά των εργαζοµένων, της ΓΣΕΕ δηλαδή, και ένας
πρόεδρος µε τον αναπληρωτή του. 

Σύµφωνα µε τον ν.3899/2010, η θητεία των µελών των εκπρο-
σώπων των κοινωνικών εταίρων στον ΟΜΕΔ είναι τριετής µε δυ-
νατότητα ανανέωσης µία φορά, δηλαδή τα ίδια πρόσωπα, που
ορίζονται ως εκπρόσωποι των εθνικών κοινωνικών εταίρων στο
Διοικητικό Συµβούλιο του ΟΜΕΔ, µπορούν να είναι µόνο µέχρι
δύο θητείες εκπρόσωποι στον ΟΜΕΔ.

Στις 28 Απριλίου του 2017 έληξε η θητεία των µελών του Διοι-
κητικού Συµβουλίου του ΟΜΕΔ µετά από ανανέωση. Εποµένως
οι συγκεκριµένοι εκπρόσωποι των εθνικών κοινωνικών εταίρων
έχουν διατελέσει το µέγιστο του χρόνου που ο νόµος τούς επι-
τρέπει να είναι εκπρόσωποι στον ΟΜΕΔ.

Το Υπουργείο Εργασίας, αρκετά πριν λήξει η θητεία των
µελών, δηλαδή από τις 17 Μαρτίου, ζήτησε την υπόδειξη των νέ-
ων εκπροσώπων τους. Απηύθυνε, δηλαδή, επιστολή στους εθνι-
κούς κοινωνικούς εταίρους και ζήτησε την υπόδειξη των νέων εκ-
προσώπων τους. Αυτό είναι το έγγραφό µας από τις 17 Μαρτίου,
το οποίο θα καταθέσω στα Πρακτικά, δηλαδή η επιστολή του
Υπουργείου Εργασίας προς όλους τους εθνικούς κοινωνικούς
εταίρους για να υποδείξουν τους εκπροσώπους τους αρκετά
νωρίς, αρκετά πριν λήξει η θητεία, προκειµένου να µην υπάρχει
πρόβληµα στη λειτουργία του Οργανισµού Μεσολάβησης και Δι-
αιτησίας.

(Στο σηµείο αυτό η Υπουργός Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλι-
σης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης κ. Έφη Αχτσιόγλου καταθέτει
για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται
στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενο-
γραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Δυστυχώς µόνο κάποιοι από τους κοινωνικούς εταίρους, δη-
λαδή η ΕΣΕΕ και ο ΣΕΤΕ, υπέδειξαν τους εκπροσώπους τους.
Δεν υπέδειξαν εκπροσώπους οι υπόλοιποι από τους κοινωνικούς
εταίρους, µε αποτέλεσµα στις 28 Απριλίου να λήξει η θητεία των
µελών και έκτοτε ουσιαστικά να µην υπάρχει Διοικητικό Συµβού-
λιο στον Οργανισµό Μεσολάβησης και Διαιτησίας.

Με αυτή την εξέλιξη αποστείλαµε εκ νέου επιστολή στις 30
Μαΐου προς όλους τους κοινωνικούς εταίρους, µε την οποία τους
ξανακαλέσαµε να υποδείξουν άµεσα τους εκπροσώπους τους

διότι, όπως σηµειώσαµε και στο έγγραφό µας, είναι κοµβικής ση-
µασίας η λειτουργία του Οργανισµού Μεσολάβησης και Διαιτη-
σίας, τόσο για τη συµφιλιωτική διαδικασία των εργαζοµένων και
εργοδοτών όσο και για τη λειτουργία των συλλογικών διαπραγ-
µατεύσεων και των συλλογικών συµβάσεων εργασίας.

Να σηµειώσω ότι στις 23 Ιουνίου εστάλη έγγραφο από την Οι-
κονοµική Υπηρεσία του ΟΜΕΔ προς τους κοινωνικούς εταίρους,
µε το οποίο τους είπε ο οικονοµικός υπεύθυνος του Οργανισµού
ότι εάν δεν συγκροτηθεί το διοικητικό συµβούλιο, δεν µπορεί καν
ο ΟΜΕΔ να προχωρήσει στην πληρωµή των µισθών του προσω-
πικού του, δεν µπορεί να πληρώσει τους λογαριασµούς του, δεν
µπορεί να έχει στην πραγµατικότητα καµµία λειτουργία και ενη-
µέρωσε όλους για τη λήξη της θητείας των Σωµάτων Μεσολα-
βητών και Διαιτητών την 31η Ιουλίου 2017. 

Εποµένως η ερώτηση που µου απευθύνετε είναι κρίσιµη. Είναι
προφανές ότι, από την πλευρά των κοινωνικών εταίρων, υπάρχει
µία σαφής καθυστέρηση στην υπόδειξη εκπροσώπων στο διοι-
κητικό συµβούλιο που παρακωλύει την ουσιώδη λειτουργία
αυτού του κοµβικού θεσµού για τις εργασιακές σχέσεις.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κύριε Βαρδάκη, έχε-
τε τον λόγο.

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΒΑΡΔΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, κυρία Υπουργέ, εγώ
ειλικρινά θλίβοµαι ακούγοντας την απάντησή σας και θεωρώ ότι
πρέπει να πάρουµε κάποιες πρωτοβουλίες. Θλίβοµαι, γιατί αυτοί
που πρέπει να διασφαλίσουν και να προσπαθήσουν έστω να δια-
σφαλίζουν οτιδήποτε εργασιακά δικαιώµατα απέµειναν από τις
µνηµονιακές πολιτικές, δυστυχώς, κωφεύουν. Και εάν είναι έτσι,
κυρία Υπουργέ, εγώ εκτιµώ ότι πρέπει να πάρετε πρωτοβουλία
σε συνεργασία µε την Κοινοβουλευτική Οµάδα, µε το σύνολο της
Βουλής και είτε να καταγγείλουµε είτε να προβούµε στις ενέρ-
γειες εκείνες που χρειάζονται, για να συγκροτηθεί, εάν όχι χθες,
αύριο, το διοικητικό συµβούλιο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Σαφέστατο και περιε-
κτικό.

ΕΦΗ ΑΧΤΣΙΟΓΛΟΥ (Υπουργός Εργασίας, Κοινωνικής Ασφά-
λισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Να συµπληρώσω λίγο το
εξής. Δεν έχω δώσει στα Πρακτικά και θα ήθελα να τη δώσω, τη
δεύτερη επιστολή που έστειλε το Υπουργείο Εργασίας στις 30
Μαΐου του 2017 στους εθνικούς κοινωνικούς εταίρους, για να
ορίσουν τα µέλη τους ξανά, υπενθυµίζοντάς τους ξανά ότι είναι
κοµβικό για να προχωρήσει η λειτουργία του Οργανισµού Μεσο-
λάβησης και Διαιτησίας.

(Στο σηµείο αυτό η Υπουργός Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλι-
σης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης κ. Ευτυχία Αχτσιόγλου καταθέ-
τει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Οι εθνικοί κοινωνικοί εταίροι έχουν απαντήσει µε επιστολή
προς το Υπουργείο Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Κοινω-
νικής Αλληλεγγύης -κάποιοι από τους εθνικούς κοινωνικούς εταί-
ρους- και τονίζουν ότι θεωρούν ότι το υπάρχον νοµοθετικό πλαί-
σιο που βάζει όριο στη θητεία των µελών του διοικητικού συµ-
βουλίου, δηλαδή στη θητεία των εκπροσώπων τους, αποτελεί πα-
ρακώλυση της συνδικαλιστικής ελευθερίας ότι δηλαδή το
γεγονός ότι ο νόµος λέει πως τα συγκεκριµένα πρόσωπα, οι εκ-
πρόσωποι των εθνικών κοινωνικών εταίρων, µπορούν να είναι στο
Διοικητικό Συµβούλιο του ΟΜΕΔ για µέγιστο έξι χρόνια, συνιστά
παραβίαση της συνδικαλιστικής ελευθερίας και ζητούν να αλλά-
ξει ο νόµος.

Από την πλευρά µας, αφ’ ενός να διευκρινίσω ότι δεν θεω-
ρούµε ότι υπάρχει παραβίαση της συνδικαλιστικής ελευθερίας,
επειδή ένας νόµος ορίζει ένα µέγιστο όριο θητείας σε έναν ορ-
γανισµό τέτοιας σηµασίας, όπως είναι ο Οργανισµός Μεσολάβη-
σης και Διαιτησίας, οιονεί δικαιοδοτικά χαρακτηριστικά. Δηλαδή,
δεν µπορούµε να δούµε πώς αυτό συνιστά προσβολή της συνδι-
καλιστικής ελευθερίας. Παρ’ όλα αυτά, το κοµβικό για εµάς είναι
να λειτουργήσει ο οργανισµός. Αυτό το έχουµε τονίσει πολλές
φορές και στα έγγραφά µας και στην επικοινωνία µας µε τους
εθνικούς κοινωνικούς εταίρους. 

Προφανώς είµαστε ανοικτοί στον διάλογο, για να δούµε αλλα-
γές ή να συζητήσουµε τα θέµατά τους, όµως, πρωτίστως πρέπει
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να λειτουργήσει ο ΟΜΕΔ. Και εδώ πρέπει να διευκρινίσω ότι το
ότι είµαστε ανοικτοί στον διάλογο δεν σηµαίνει ότι αποδεχόµα-
στε αιώνια διοικητικά συµβούλια ή ότι αποδεχόµαστε εκβιαστι-
κού τύπου πρακτικές, προκειµένου να αλλάξουν τα πράγµατα,
παρακωλύοντας τη λειτουργία ενός τέτοιου οργανισµού.

Έχω κανονίσει συνάντηση µε τους εθνικούς κοινωνικούς εταί-
ρους τη Δευτέρα το πρωί. Μεταξύ των κυρίων θεµάτων που θα
συζητηθούν είναι και αυτό το ζήτηµα του Οργανισµού Μεσολά-
βησης και Διαιτησίας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Προχωρούµε τώρα
στη συζήτηση της δωδέκατης µε αριθµό 1072/20-6-2017 επίκαι-
ρης ερώτησης δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Ηρακλείου του
Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Εµµανουήλ Συντυχάκη
προς την Υπουργό Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Κοινω-
νικής Αλληλεγγύης, σχετικά µε απολύσεις έξι εργατών και εξώ-
δικων απειλών της εταιρείας «ΒΙΟΚΑΛΛΙΕΡΓΗΤΕΣ ΣΗΤΕΙΑΣ Α.Ε.»
προς τους εργαζοµένους.

Ορίστε, κύριε Συντυχάκη, έχετε τον λόγο για δύο λεπτά.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Δεν είναι µόνο έξι απολύσεις, είναι είκοσι δύο οι απολύσεις

από την επιχείρηση «ΒΙΟΚΑΛΛΙΕΡΓΗΤΕΣ ΣΗΤΕΙΑΣ Α.Ε.». Σωστά
το αναγγείλατε, βέβαια, αλλά στην πορεία προέκυψαν είκοσι δύο
απολύσεις. Πρόκειται για µία εταιρεία τυποποίησης και εµπορίας
µε εξαγωγές σε άλλες χώρες και κυρίως στη Γερµανία.

Ποιος είναι ο βασικός µέτοχος αυτής της εταιρείας «ΒΙΟΚΑΛ-
ΛΙΕΡΓΗΤΕΣ ΣΗΤΕΙΑΣ Α.Ε.»; Είναι η Μητρόπολη Ιεραπύτνης και
Σητείας έχοντας το 44% των µετοχών και η πρώην διοίκηση το
33%.

Και λέω «πρώην διοίκηση», διότι µετά την ανάδειξη της νέας
και εν µέσω συγκρούσεων µεγαλοµετόχων και διοικούντων,
πρώην και νυν, η νέα αυτή διοίκηση απέλυσε αυτούς τους έξι ερ-
γαζόµενους στις 31 Μαΐου τρεις µε σύµβαση ορισµένου χρόνου
και άλλους τρεις µόνιµους. Ποιους, δηλαδή; Εκείνους που πρω-
τοστάτησαν και ίδρυσαν το επιχειρησιακό σωµατείο και την επό-
µενη, 1η Ιουνίου, στέλνει εξώδικα στο σύνολο των εργαζοµένων
και τους λέει: «Ή συµµορφώνεστε ή το καπελάκι σας και στο
σπίτι σας». 

Συνολικά αυτοί οι κύριοι απέλυσαν είκοσι δύο εργαζόµενους
και ισχυρίζονται στο πρακτικό της τριµερούς ότι δεν υπήρξε καµ-
µία απόλυση. Το νέο διοικητικό συµβούλιο της εταιρείας επικα-
λέστηκε οικονοµικά προβλήµατα της επιχείρησης, φαινόµενα
κακοδιοίκησης και κακοδιαχείρισης από την προηγούµενη, προ-
κειµένου να δικαιολογήσει τις απολύσεις. Η εταιρεία όπως άλ-
λωστε διαπιστώθηκε και στην τριµερή που έγινε στο Υπουργείο,
είναι µια κερδοφόρα επιχείρηση µε σηµαντικό κύκλο εργασιών.
Ο τζίρος αυτής της εταιρείας φτάνει και στα 80 εκατοµµύρια
ευρώ και µάλιστα µε καθαρά κέρδη 17 εκατοµµύρια ευρώ -τα
λένε οι ίδιοι- σε µια διευρυµένη αγορά ιδίως της Γερµανίας. Απο-
δεικνύεται ότι δεν πάσχει οικονοµικά η επιχείρηση, από το γεγο-
νός ότι µε το που απέλυσε τους είκοσι δύο εργαζόµενους προ-
σέλαβε άλλους, πρώην απολυµένους, από την Ένωση Αγροτικών
Συνεταιρισµών Σητείας. Μάλιστα προσέλαβε και άλλους επι-
πλέον είκοσι δύο ως εποχικούς, λόγω εποχής βέβαια, επειδή αυ-
ξάνεται ο κύκλος των εργασιών. Δηλαδή στην πραγµατικότητα
θα µπορούσαν να δουλέψουν στην επιχείρηση και οι πρώην και
οι νυν εργαζόµενοι, διότι υπάρχει δουλειά.

Ποιος είναι, όµως, ο πραγµατικός λόγος των απολύσεων; Για
να πάρουν πίσω ό,τι είχαν κατακτήσει οι εργαζόµενοι, για να µη
στηθεί το σωµατείο, το συνδικαλιστικό τους όργανο, γιατί είχαν
ικανοποιητικές συµβάσεις εργασίας µε µισθούς πολύ πιο πάνω
από τον βασικό. Αυτά είναι που απεχθάνεται η εργοδοσία και
ήθελε διά πυρός και σιδήρου να τα πάρει πίσω. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Τα υπόλοιπα στη δευ-
τερολογία σας, κύριε Συντυχάκη.

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Σας ρωτάµε: Μετά από όλη
αυτή την εξέλιξη και την πολυήµερη διαδικασία και συζήτηση µε
το Υπουργείο θα ανακληθούν οι παράνοµες απολύσεις των εί-
κοσι δύο εργαζοµένων; Θα εφαρµοστεί ο ν.1264, που προβλέπει
την προστασία των πρώτων είκοσι ενός ιδρυτικών µελών του
πρώτου υπό σύσταση επιχειρησιακού σωµατείου; Θα σταµατή-
σουν οι απειλές και η τροµοκρατία της εργοδοσίας; Θα επιστρέ-

ψουν στο σύνολό τους οι εργαζόµενοι στη δουλειά, χωρίς να
υπάρξει καµµία δυσµενής µεταβολή στις συµβάσεις και στους
µισθούς; Και να σταµατήσει φυσικά και κάθε είδους παρέµβαση
στο συνδικαλιστικό δικαίωµα για την ίδρυση του επιχειρησιακού
σωµατείου.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Είναι σαφή τα ερω-

τήµατα. 
Κυρία Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΕΦΗ ΑΧΤΣΙΟΓΛΟΥ (Υπουργός Εργασίας, Κοινωνικής Ασφά-

λισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Ευχαριστώ, κύριε Πρό-
εδρε. 

Κύριε Βουλευτά, για το θέµα των εργαζοµένων της εταιρείας
αυτής, της «ΒΙΟΚΑΛΛΙΕΡΓΗΤΕΣ ΣΗΤΕΙΑΣ Α.Ε.», έχουν πραγµα-
τοποιηθεί δύο τριµερείς συναντήσεις στο Υπουργείο Εργασίας
η µία στις 14 Ιουνίου και η δεύτερη στις 20 Ιουνίου.

Να ξεκαθαρίσω από την αρχή τη θέση του Υπουργείου. Το
Υπουργείο λαµβάνοντας υπ’ όψιν τις θέσεις, όπως εκφράστηκαν
και από την εργοδοτική πλευρά αλλά και από την πλευρά των ερ-
γαζοµένων, θεωρεί ότι πρόκειται για παράνοµες απολύσεις. Ότι,
δηλαδή, εδώ πέρα υπάρχει υπό τον µανδύα της οικειοθελούς
αποχώρησης καταγγελία κρυπτόµενη, καταγγελία των συµβά-
σεων εργασίας των δεκαπέντε εργαζοµένων οι οποίοι άσκησαν
συνδικαλιστική δράση αλληλεγγύης προς τους έξι άλλους εργα-
ζόµενους που είχαν απολυθεί. 

Εποµένως οπωσδήποτε για τους δεκαπέντε εργαζόµενους
έχουµε προφανή περίπτωση καταγγελίας, η οποία είναι παρά-
νοµη για τρεις τουλάχιστον λόγους. Ο πρώτος λόγος είναι ότι
δεν υπάρχουν προφανώς ουσιώδεις οικονοµικοί λόγοι που να δι-
καιολογούν απολύσεις τέτοιου αριθµού εργαζοµένων. Ο δεύτε-
ρος λόγος είναι ότι πρόκειται για τιµωρητικές απολύσεις λόγω
συνδικαλιστικής δράσης. Εποµένως προφανής λόγος παρανο-
µίας. Ο τρίτος λόγος είναι ότι για τους δεκαπέντε δεν έχει κατα-
βληθεί η αποζηµίωση απόλυσης υπό την επίκληση της δήθεν
οικειοθελούς αποχώρησης των εργαζοµένων.

Το Υπουργείο έχει ενεργοποιήσει όλους τους ελεγκτικούς µη-
χανισµούς, για να τεκµηριώσει αυτό που µόλις σας είπα, αυτή
την θέση την οποία έχει ήδη σχηµατίσει και για να επιβάλει τις
σχετικές κυρώσεις. Θα εξαντλήσουµε κάθε δυνατότητα που µας
παρέχει το ισχύον νοµοθετικό πλαίσιο, για να προστατευθούν τα
δικαιώµατα των εργαζοµένων, ιδίως σε µια περίπτωση όπως η
συγκεκριµένη, όπου έχουµε µια συµπεριφορά τιµωρητική στον
συνδικαλισµό και στη συλλογική οργάνωση. Κάθε πρακτική η
οποία παρεµποδίζει τη συνδικαλιστική δράση των εργαζοµένων,
µάς βρίσκει απέναντι. Θα την καταπολεµήσουµε µε όλα τα µέσα
και όλα τα εργαλεία που διαθέτουµε. 

Θα µου επιτρέψετε να πω δυο λόγια για το τι έχει κάνει το
Σώµα Επιθεώρησης Εργασίας στη συγκεκριµένη υπόθεση. Το
Σώµα Επιθεώρησης Εργασίας µετά το αίτηµα που υπέβαλαν οι
αρχικά έξι απολυµένοι εργαζόµενοι, διενήργησε εργατική δια-
φορά. Οι δύο από τους έξι εργαζόµενους ήταν και µέλη του πεν-
ταµελούς διοικητικού συµβουλίου του επιχειρησιακού σωµα-
τείου.

Τη στιγµή που είχε γίνει το αίτηµα για τη διενέργεια εργατικής
διαφοράς και οι υπόλοιποι δεκαπέντε εργαζόµενοι είχαν αναλά-
βει συνδικαλιστική δράση, -ήταν σε στάση εργασίας για τις έξι
απολύσεις των συναδέλφων τους- η επιχείρηση στέλνει έγγραφο
στους δεκαπέντε εργαζόµενους που τους λέει: «Σε περίπτωση
που δεν προσέλθετε και εξακολουθήσετε σήµερα να απέχετε
από την εργασία σας, αυτό σηµαίνει για εµάς, ρητή δήλωση της
βούλησής σας να µην εργάζεστε και σηµαίνει ρητή δήλωση οι-
κειοθελούς αποχώρησης».

Έκανε επιτόπιο έλεγχο το Σώµα Επιθεώρησης Εργασίας, τη
στιγµή που έγινε αυτή η καταγγελία από τους εργαζόµενους και,
πράγµατι, είδε ότι στους δεκαπέντε εργαζόµενους οι οποίοι εί-
χαν επιστρέψει στην εργασία τους, την ίδια ηµέρα που έλαβαν
το έγγραφο αυτό, προφανώς φοβούµενοι για το τέλος της ερ-
γασιακής τους σχέσης, η επιχείρηση δεν επέτρεψε την είσοδο
τους στις εγκαταστάσεις. Αντιθέτως υπήρχε έξω από την επιχεί-
ρηση δικαστικός επιµελητής, ο οποίος τους επέδιδε έγγραφα τα
οποία έλεγαν ότι, εφόσον δεν προσήλθατε αµέσως στην εργασία
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σας, θεωρείται ότι έχετε προβεί σε οικειοθελή αποχώρηση και
ανάρτησε στην «ΕΡΓΑΝΗ» έντυπα δήθεν οικειοθελών αποχωρή-
σεων των εργαζοµένων.

Τα υπόλοιπα θα τα πω στη δευτερολογία µου.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κύριε Συντυχάκη,

έχετε τον λόγο.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Αυτά που είπατε, κυρία Υπουρ-

γέ, τα γνωρίζω, γιατί ήµουν παρών. Εκείνη τη µέρα που υπήρχαν
οι αστυνοµίες, οι σεκιουριτάδες, οι εργαζόµενοι απ’ έξω που δεν
µπορούσαν να µπουν στη δουλειά, ήµουν εκεί. Μάλιστα συνοµί-
λησα και µε τους εργαζόµενους και µε την εργοδοσία.

Η εργοδοσία τι κάνει; Αυτό που κάνει είναι, ως µέσο που χρη-
σιµοποιεί, να διασπάσει τους εργαζόµενους. Μάλιστα χρησιµο-
ποίησε ως πολιορκητικό κλοιό τους απολυόµενους, τους πρώην
εργαζόµενους της εταιρείας «ΒΙΟΚΑΛΛΙΕΡΓΗΤΕΣ ΣΗΤΕΙΑΣ».
Διότι εκείνη την ηµέρα που εσείς λέτε, που ήταν οι εργαζόµενοι
έξω από την πύλη και τους ανακοίνωσαν µε τα εξώδικα «ή συµ-
µορφώνεστε µε την επιχείρηση ή φεύγετε», εκείνη την ηµέρα
έφεραν τους συγκεκριµένους εργαζόµενους και τους έβαλαν –
προσέξτε- να δουλέψουν ποια µέρα; Την ηµέρα του Αγίου Πνεύ-
µατος, ενώ προϋπήρξε συµφωνία µε τους απολυµένους και την
εργοδοσία ότι εκείνη την ηµέρα δεν θα δούλευαν, ότι θα ήταν
κλειστή η επιχείρηση. Παρ’ όλα αυτά οι εργαζόµενοι από πληρο-
φορίες πήγαν έξω από την πύλη και είδαν να περνούν οι άλλοι
εργαζόµενοι, οι απολυµένοι δηλαδή από την πρώην Ένωση Ση-
τείας, και να µπαίνουν για δουλειά. Έτσι έχουν τα πράγµατα κι
ας λέει ό,τι θέλει η εργοδοσία.

Μάλιστα έµαθα ότι στη τριµερή συνάντηση που έγινε, ήταν και
πάρα πολύ αποθρασυµένοι και µάλιστα εγκαλούσε και εσάς, το
Υπουργείο δηλαδή, ότι δεν ξέρει πάρα πολύ καλά τα πράγµατα
κι ότι αυτοί έχουν δουλέψει τη νοµοθεσία και τα ξέρουν καλύ-
τερα από εσάς. Αυτό, όµως, τι αποδεικνύει; Αποδεικνύει και τις
ευθύνες τις δικές σας ως Κυβέρνηση. Διότι η εργοδοσία ευνο-
ούµενη από όλο το αντεργατικό οπλοστάσιο που νοµοθετήσατε
διαδοχικά εσείς και οι προηγούµενες κυβερνήσεις, έρχεται και
τρίβει τα χέρια της και αποθρασυµένη τσακίζει τα εργασιακά δι-
καιώµατα, καταπατά συνδικαλιστικά δικαιώµατα, συνδικαλιστικές
ελευθερίες. Ε και που υπάρχει ο ν.1264 τρέχει τίποτα; Δεν τρέχει
τίποτα.

Δεν φτάνει το θράσος τους. Έχουν βγει και από πάνω. Δια-
βάζω την τριµερή και λέει ότι δεν υπάρχουν απολύσεις, άρα δεν
δικαιούνται και αποζηµίωση. Όµως, εµείς, λέει, θα τους δώσουµε
κάποια ψίχουλα, έτσι ως ένδειξη αναγνώρισης των υπηρεσιών
τους. Καλά δεν ντρέπονται;

Εσείς τι θέση παίρνετε, όµως, γύρω από αυτά τα ζητήµατα; Τι
θέση παίρνετε; Διότι δεν φτάνουν οι θεωρήσεις του Υπουργείου
ότι η διαδικασία που ακολουθήθηκε από την εταιρεία είναι πα-
ράνοµη και καταχρηστική, όπως αναφέρει το πρακτικό της τρι-
µερούς. Το κακό θα ήταν για µια τόσο εξόφθαλµη εντατική µεθό-
δευση της εργοδοσίας, να λέγατε ότι δεν είναι παράνοµη και κα-
ταχρηστική.

Είναι κούφιες οι δεσµεύσεις του Υπουργείου για ενεργοποίηση
όλων των ελεγκτικών µηχανισµών για την επιβολή των διοικητι-
κών κυρώσεων στην εταιρεία. Ποιους µηχανισµούς; Για ποιους
µηχανισµούς µιλάτε; Αυτούς που είναι σε ανοιχτή γραµµή µε
τους επιχειρηµατίες, ενηµερώνοντάς τους κάθε τόσο, για το νο-
µικό πλαίσιο που υπάρχει για την εφαρµογή του; Αυτούς που
συµβουλεύουν επιχειρηµατίες, πώς θα υπερασπίσουν τα συµφέ-
ροντά τους, προκειµένου να µειώσουν νόµιµα το κόστος εργα-
σίας; Μα είναι πρόταση.

Πήγε η Επιθεώρηση Εργασίας. Την έγραψαν στα παλιά τους
τα παπούτσια. Και τι έγινε που πήγε η Επιθεώρηση Εργασίας;
Είναι πρόκληση, κατά συνέπεια, να καλείτε τους εργαζόµενους
να κάνουν προσφυγή για την παρέµβαση στο Ανώτατο Συµβού-
λιο Εργασίας, γνωρίζοντας ότι υπάρχει πολύ χειρότερη εξέλιξη
µε την προσφυγή στο Ανώτατο Συµβούλιο Εργασίας κι αυτό
γιατί;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ωραία. Εντάξει, κύριε
Συντυχάκη.

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Επιτρέψτε µου. Στα δέκα δευ-
τερόλεπτα µε διακόπτετε. Γιατί; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Σας επέτρεψα.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Από τη µνηµονιακή σας δέ-

σµευση προς τους εταίρους και στον Σύνδεσµο Ελλήνων Βιοµη-
χάνων ήταν και η κατάργηση του υπουργικού βέτο στις απολύ-
σεις, δίνοντας την αρµοδιότητα και την έγκριση ή µη των οµαδι-
κών απολύσεων πάνω από τα καθορισµένα όρια να την έχει εξο-
λοκλήρου το αναβαθµισµένο Συµβούλιο Εργασίας. Δηλαδή τους
καλείτε να προσφύγουν σε ένα Ανώτατο Συµβούλιο Εργασίας
που, µε βάση τους δικούς σας νόµους και τις µνηµονιακές δε-
σµεύσεις, επί της ουσίας οι άνθρωποι δεν µπορούν να βρουν το
δίκιο τους.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κυρία Υπουργέ, έχε-
τε τον λόγο.

ΕΦΗ ΑΧΤΣΙΟΓΛΟΥ (Υπουργός Εργασίας, Κοινωνικής Ασφά-
λισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Να πω τα εξής: Υπάρχουν
δυο διαδικασίες που ακολουθούνται και δυο δυνατότητες από το
Υπουργείο Εργασίας. 

Η πρώτη, είναι η δουλειά που κάνει το Υπουργείο Εργασίας µε
τις τριµερείς συµφιλιωτικές και οι παρεµβάσεις που έχουµε εκεί
και εγώ και ο Γενικός Γραµµατέας του Υπουργείου Εργασίας. 

Η δεύτερη διαδικασία, είναι τι κάνει το Σώµα Επιθεώρησης Ερ-
γασίας µε τους επιτόπιους ελέγχους που διενεργεί, τις εργατικές
διαφορές που διεξάγει και τις κυρώσεις, τις ποινές και τα πρό-
στιµα που επιβάλλει στην περίπτωση διαπίστωσης παραβάσεων
της εργατικής νοµοθεσίας. 

Για το τι κάνει το Σώµα Επιθεώρησης Εργασίας, θα µου επι-
τρέψετε να διαφωνήσω µαζί σας. Νοµίζω ότι θα πρέπει να κρί-
νετε κι εσείς µε βάση τις παρεµβάσεις του ιδίως το τελευταίο
χρονικό διάστηµα, τις κυρώσεις που επιβάλλει, τη βελτίωση που
βλέπουν οι εργαζόµενοι χάρη στην παρέµβαση του Σώµατος Επι-
θεώρησης Εργασίας. 

Πράγµατι οι δυνατότητές του είναι ακόµα περιορισµένες. Το
πλαίσιο που παραλάβαµε, δεν είναι ένα πλαίσιο απλώς απορρύθ-
µισης των εργασιακών σχέσεων της περιόδου 2010-2014, αλλά
ήταν και ένα πλαίσιο ουσιαστικής υποβάθµισης του Σώµατος Επι-
θεώρησης Εργασίας και αποστέρησης βασικών εργαλείων τόσο
σε ανθρώπινο δυναµικό όσο και στις νοµικές του δυνατότητες.
Παρ’ όλα αυτά αναβαθµίζεται το Σώµα Επιθεώρησης Εργασίας
κι αυτό νοµίζω, πως έχει αρχίσει να δείχνει τα αποτελέσµατά του. 

Η πολιτική µας βούληση να συγκρουστούµε µε τους µεγάλους
εργοδοτικούς οµίλους, έχει φανεί ήδη και στην περίπτωση των
τραπεζών και της επιβολής πολύ υψηλών προστίµων σε τράπε-
ζες. Μέχρι σήµερα δεν θυµάµαι κάποια πολιτική ηγεσία που προ-
ηγήθηκε, να το είχε πράξει. Προφανώς δεν ήταν τότε ότι ήταν
καλοί οι εργοδότες και αποφάσισαν µετά το 2015 να γίνουν
κακοί. Προφανώς υπήρχε µια διαφορετική πολιτική βούληση τότε
και υπάρχει µια διαφορετική πολιτική βούληση σήµερα. 

Στις 30/6 θα γίνει η εργατική διαφορά από το Τµήµα Εργασια-
κών Σχέσεων Λασιθίου. Στο µεταξύ, όµως, έχει γίνει η τριµερής
συνάντηση µε το Υπουργείο Εργασίας. Ο εκπρόσωπος της εται-
ρείας, όπως κι εσείς αναφέρατε, δικαιολόγησε τις ενέργειες της
εταιρείας, λέγοντας ότι θεωρεί ότι οι ενέργειές της είναι ορθές.
Θεωρεί ότι υπάρχει περίπτωση οικειοθελούς αποχώρησης των
εργαζοµένων και ότι δεν υπήρξε νόµιµη στάση εργασίας, νόµιµη
συνδικαλιστική δράση. Οι εργαζόµενοι κατήγγειλαν την εκδικη-
τική συµπεριφορά της εργοδότριας εταιρείας και την ψευδή απο-
τύπωση οικειοθελών αποχωρήσεων. 

Όπως σας είπα κι εγώ από την αρχή, η θέση του Υπουργείου
Εργασίας -την διατυπώνω κι εδώ και δεν νοµίζω ότι θα µπορούσα
να ήµουν πιο σαφής- είναι ότι έχουµε µια στάση καταφανώς πα-
ράνοµη. Έχουµε µια περίπτωση προφανών απολύσεων και όχι
οικειοθελών αποχωρήσεων. Θα εξαντλήσουµε τα µέσα που δια-
θέτουµε, για τις κυρώσεις που µπορούν να επιβληθούν στην επι-
χείρηση αυτή, που ακολουθεί µια προδήλως παράνοµη συµπερι-
φορά. Είναι συγκεκριµένα τα µέσα που διαθέτουµε και το γνωρί-
ζετε

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Το αναφέρατε και
στην πρωτολογία σας. 

ΕΦΗ ΑΧΤΣΙΟΓΛΟΥ (Υπουργός Εργασίας, Κοινωνικής Ασφά-
λισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Προφανώς θεωρούνται
ανίσχυρες οι δηλώσεις περί οικειοθελούς αποχώρησης και θα
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αξιοποιήσουµε όλες τις δυνατότητες που έχουµε στο υφιστά-
µενο πλαίσιο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Η δέκατη έκτη µε
αριθµό 922/1-6-2017 επίκαιρη ερώτηση δεύτερου κύκλου της
Βουλευτού Β’ Αθηνών του Λαϊκού Συνδέσµου - Χρυσή Αυγή κ.
Ελένης Ζαρούλια προς τον Υπουργό Εξωτερικών, µε θέµα: «Η
Παγκόσµια Τράπεζα «χαρίζει» το Αιγαίο στην Τουρκία», δεν θα
συζητηθεί λόγω απουσίας του κ. Αµµανατίδη στο εξωτερικό. 

Η δεύτερη µε αριθµό 1103/27-6-2017 επίκαιρη ερώτηση πρώ-
του κύκλου του Βουλευτή Ιωαννίνων της Νέας Δηµοκρατίας κ.
Κωνσταντίνου Τασούλα προς τον Υπουργό Εσωτερικών, µε θέµα:
«Ελλιπής φύλαξη στα χωριά του Δήµου Πωγωνίου Ιωαννίνων»,
δεν θα συζητηθεί λόγω κωλύµατος του αρµοδίου Υπουργού.

Επίσης δεν θα συζητηθεί η τρίτη µε αριθµό 1079/21-6-2017
επίκαιρη ερώτηση πρώτου κύκλου της Βουλευτού Αττικής της
Δηµοκρατικής Συµπαράταξης ΠΑΣΟΚ – ΔΗΜΑΡ κ. Παρασκευής
Χριστοφιλοπούλου προς τον Υπουργό Εσωτερικών, σχετικά µε
την προστασία και την ασφάλεια των κατοίκων των Αχαρνών,
λόγω κωλύµατος του αρµόδιου Υπουργού. 

Για τον ίδιο λόγο δεν θα συζητηθεί η τέταρτη µε αριθµό 1080/
21-6-2017 επίκαιρη ερώτηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή Β’
Πειραιώς του Λαϊκού Συνδέσµου - Χρυσή Αυγή κ. Ιωάννη Λαγού
προς τον Υπουργό Εσωτερικών, µε θέµα: «Ανεξέλεγκτη εγκλη-
µατικότητα των Ροµά µετέτρεψε σε άντρο παρανοµίας το Με-
νίδι».

Επίσης για τον ίδιο λόγο δεν θα συζητηθεί η έκτη µε αριθµό
1087/26-6-2017 επίκαιρη ερώτηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή
Β’ Πειραιώς των Ανεξαρτήτων Ελλήνων κ. Δηµητρίου Καµµένου
προς τον Υπουργό Εσωτερικών, σχετικά µε την ανεξέλεγκτη
δράση των κουκουλοφόρων αναρχικών.

Το ίδιο ισχύει και για την τέταρτη µε αριθµό 1082/21-6-2017
επίκαιρη ερώτηση δεύτερου κύκλου της Βουλευτού Β’ Αθηνών
του Λαϊκού Συνδέσµου - Χρυσή Αυγή κ. Ελένης Ζαρούλια προς
τον Υπουργό Εσωτερικών, µε θέµα: «Συνεχιζόµενες τροµοκρατι-
κές επιθέσεις κατά διµοιριών των ΜΑΤ από παρακρατικά στοι-
χεία».

Τώρα θα συζητηθεί η δέκατη τρίτη µε αριθµό 1071/20-6-2017
επίκαιρη ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Β’ Αθηνών
του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Χρήστου Κατσώτη
προς την Υπουργό Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Κοινω-
νικής Αλληλεγγύης, µε θέµα: «Διασφάλιση της καταβολής των
οφειλόµενων αποδοχών, κατοχύρωση όλων των ασφαλιστικών
δικαιωµάτων και συνέχιση της απασχόλησης των εργαζοµένων
του ξενοδοχείου «ATHENS LEDRA» από τον νέο επιχειρηµατικό
όµιλο που το απέκτησε».

Ορίστε, κύριε Κατσώτη, έχετε τον λόγο για δύο λεπτά.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρία Υπουργέ, να γνωρίζετε ότι σήµερα θα παρακολουθή-

σουν τη συζήτησή µας και εκπρόσωποι των διακοσίων τριάντα
εργαζοµένων από το «LEDRA MARRIOTT» και περιµένουν από
σας την απάντηση στα ερωτήµατα που έχουµε θέσει. 

Είναι γνωστή η απόφαση της ιδιοκτησίας του «ATHENS LE-
DRA» πριν από έναν χρόνο να κλείσει το ξενοδοχείο µε 75% πλη-
ρότητα και να πετάξει στον δρόµο τους διακόσιους τριάντα ερ-
γαζόµενους και τις οικογένειές τους. Αυτό προκάλεσε τη µαχη-
τική στάση των εργαζοµένων. Εδώ και ενάµιση χρόνο έδωσαν
σκληρό αγώνα, εκφράστηκε η αλληλεγγύη των υπόλοιπων εργα-
ζοµένων, άντεξαν, έτσι ώστε να είναι σήµερα εδώ διεκδικώντας
την καταβολή των οφειλόµενων και κυρίως το δικαίωµα στη δου-
λειά. 

Διεκδικούν, όµως, και όλα τα ασφαλιστικά δικαιώµατα, κυρία
Υπουργέ, που δεν διασφαλίζονται µέσα και από τη δική σας από-
φαση, ιδιαίτερα στο θέµα της επίσχεσης εργασίας, να δικαιολο-
γείτε πέντε µήνες µόνο και όχι το σύνολο, όπως λέει και ο Συ-
νήγορος του Πολίτη, που σας έχω δώσει όλη τη σχετική από-
φαση. Εσείς, όµως, έχετε αποφασίσει πέντε µήνες, έτσι ώστε να
υπηρετήσετε και τις ανάγκες της εργοδοσίας, η οποία δεν θέλει
να έχει µεγάλο κόστος. 

Από τη διαδικασία του πλειστηριασµού, που ως γνωστόν έγινε
και προσέφυγαν οι πιστωτές, προέκυψε άλλος επιχειρηµατικός
όµιλος µέσα από τον πέµπτο κατά σειρά πλειστηριασµό. Οι ερ-

γαζόµενοι συνεχίζουν και έχουν τα ίδια αιτήµατα και σήµερα από
τον νέο επιχειρηµατικό όµιλο που προέκυψε και, βέβαια, ζητάνε
από τους νέους ιδιοκτήτες –«HINES» λέγεται η εταιρεία, δεν ξέ-
ρουµε ποιος θα είναι πίσω από αυτόν για να µπορέσει να λει-
τουργήσει το ξενοδοχείο- να αποδοθούν όσα οφείλονται στους
εργαζόµενους, να καταβληθούν όλα τα ασφαλιστικά δικαιώµατα,
δηλαδή οι εισφορές όλων αυτών των µηνών και να συνεχίσει η
απασχόληση όλων των εργαζοµένων στο ξενοδοχείο και υπό τη
νέα ιδιοκτησία, όποτε και αν λειτουργήσει το ξενοδοχείο. 

Νοµίζω ότι αυτά τα αιτήµατα είναι απόλυτη ευθύνη της Κυβέρ-
νησης να υλοποιηθούν και περιµένουµε, κυρία Υπουργέ, από σας
τις απαντήσεις πάνω σε αυτά.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κυρία Υπουργέ, έχε-
τε τον λόγο.

ΕΦΗ ΑΧΤΣΙΟΓΛΟΥ (Υπουργός Εργασίας, Κοινωνικής Ασφά-
λισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Κύριε Κατσώτη, το Υπουρ-
γείο Εργασίας έχει βρεθεί δίπλα στους εργαζόµενους του
«ATHENS LEDRA», νοµίζω, εµπράκτως µε συγκεκριµένες κινή-
σεις και παρεµβάσεις. Έχω συναντήσει τους εργαζόµενους κι
εγώ, τους έχει συναντήσει και ο Γενικός Γραµµατέας του Υπουρ-
γείου αρκετές φορές και έχει αναλάβει συγκεκριµένες ενέργειες
υπό την προ ισχύσασα µορφή, τουλάχιστον, της εργοδότριας
εταιρείας για να εφαρµοστεί η εργατική νοµοθεσία, αλλά και
συγκεκριµένες ενέργειες για να ενισχυθούν οι εργαζόµενοι οικο-
νοµικά, οι οποίοι όντως βρίσκονται σε δυσµενή οικονοµική κατά-
σταση επί πολλούς µήνες. 

Οι ενέργειες που έκανε το Υπουργείο είναι αυτές που έχει το
περιθώριο να κάνει και αφορούν τον έλεγχο των καταγγελιών για
παραβάσεις της εργατικής νοµοθεσίας, την επιβολή διοικητικών
κυρώσεων, αλλά και την διαβίβαση στον Εισαγγελέα Πληµµελει-
οδικών µηνυτήριων δηλώσεων των εργαζοµένων µελών του σω-
µατείου του ξενοδοχείου για τη µη καταβολή των δεδουλευ-
µένων αποδοχών. Είναι µια δυνατότητα που έχει το Σώµα Επιθε-
ώρησης Εργασίας και την οποία αξιοποιήσαµε. Χορηγήθηκε η οι-
κονοµική ενίσχυση των 1.000 ευρώ στους εργαζοµένους µε
σχέση εργασίας αορίστου χρόνου και πρέπει να καταβληθεί και
στους υπολοίπους. Ξέρω ότι εδώ έχει καθυστερήσει, αλλά θα κα-
ταβληθεί και στους υπολοίπους.

Το Υπουργείο ενεργεί, επίσης, µε όλα τα µέσα που διαθέτει,
ώστε να µη χάσουν οι εργαζόµενοι κανένα ασφαλιστικό δικαίωµα
που προκύπτει τόσο για την περίοδο µη καταβολής δεδουλευµέ-
νων αποδοχών όσο και για την περίοδο της επίσχεσης εργασίας.

Πιο συγκεκριµένα, έχουµε διεξάγει τέσσερις τριµερείς συναν-
τήσεις, δύο εργατικές διαφορές, δύο ελέγχους της εταιρείας,
επιβλήθηκαν δύο πρόστιµα 15.000 και 6.000 ευρώ για µη κατα-
βολή δεδουλευµένων αποδοχών και διαβιβάστηκε, όπως σας
είπα, στον εισαγγελέα µηνυτήρια αναφορά για τη µη καταβολή
των δεδουλευµένων

Συνεχίζουµε να παρακολουθούµε προφανώς την εξέλιξη της
συγκεκριµένης υπόθεσης και όσον αφορά τον πλειστηριασµό και
όσον αφορά τη συνέχιση της λειτουργίας της επιχείρησης υπό
τη νέα µορφή της πια και στο πλαίσιο αυτό θα αξιοποιήσουµε
όλες τις δυνατότητες που έχουµε να διαµεσολαβήσουµε, ώστε
οι εργαζόµενοι να συνεχίσουν να έχουν τις δουλειές και στη νέα
επιχείρηση.

Ξέρετε ότι από το νοµικό πλαίσιο, έτσι όπως έχει αυτήν τη
στιγµή, έχουµε εδώ την περίπτωση µιας επιχείρησης, της οποίας
πλειστηριάζεται το ακίνητό της, έχουµε εξαγορά από νέο όµιλο
και λειτουργία από τον νέο όµιλο. Από την πλευρά µας, θα µεσο-
λαβήσουµε για να πιέσουµε κατά το δυνατόν να συνεχίσουν οι
σχέσεις εργασίας και στο νέο σχήµα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κύριε Κατσώτη, έχετε
τον λόγο.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ: Κυρία Υπουργέ, οι εργαζόµενοι εδώ
είναι. Δεν ξέρω αν ικανοποιήθηκαν από την απάντησή σας, γιατί
ούτε τα δεδουλευµένα έχουν πάρει και δεν είναι και εύκολος
πλειστηριασµός.

Γνωρίζετε πολύ καλά ότι εσείς οι ίδιοι ως Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ
έχετε κατατάξει τους εργαζόµενους σε δυσµενέστερη θέση απ’
ότι ήταν. Βεβαίως, οι εργαζόµενοι αυτοί πάνε µε το προηγούµενο
καθεστώς. Όµως, λέω ότι εσείς ως Κυβέρνηση µέσα από την
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τροποποίηση του Πτωχευτικού Κώδικα έχετε κατατάξει τους ερ-
γαζόµενους σε δυσµενέστερη θέση. Και αυτό το αλλάξατε προς
το χειρότερο.

Άρα, και αυτό το θέµα της καταβολής των αποδοχών είναι ένα
ζητούµενο και οι εργαζόµενοι το παλεύουν. Δεν σταµατούν τους
αγώνες για να πάρουν όλα τα δεδουλευµένα τους.

Όσον αφορά το θέµα της επίσχεσης, θέλουµε να δεσµευθείτε
εδώ σήµερα, κυρία Υπουργέ, επειδή ο κ. Πετρόπουλος σε ερω-
τήσεις λέει ότι δεν θα αναγνωρίσουµε παραπάνω από πέντε
µήνες ασφαλιστικές ηµέρες λόγω επίσχεσης, ότι εσείς δεν δέχε-
στε το πόρισµα του Συνηγόρου του Πολίτη, ο οποίος σας καλεί
να ασφαλίζετε τους εργαζόµενους καθ’ όλη τη διάρκεια της επί-
σχεσης και να δεσµευθείτε, επίσης, εδώ ότι αυτό θα κάνετε, γιατί
έχετε απαντήσει αρνητικά σε αυτό.

Άρα, οι εργαζόµενοι τι πρέπει να κάνουν; Να περιµένουν πέντε
µήνες ασφάλιση λόγω της επίσχεσης; Τους καταδικάζετε, δη-
λαδή, να είναι µη ασφαλισµένοι;

Έχετε µεγάλες ευθύνες, κυρία Υπουργέ. Δεν µπορείτε εσείς
τουλάχιστον αυτό το πόρισµα του Συνηγόρου του Πολίτη να το
πετάτε στον κάλαθο των αχρήστων. Είναι τα ασφαλιστικά δικαιώ-
µατα των εργαζόµενων, τα οποία τα διεκδικούν και οφείλετε να
απαντήσετε αν, πράγµατι, θα αναγνωρίσετε όλες αυτές τις ασ-
φαλιστικές ηµέρες των εργαζόµενων.

Για το θέµα της διαδοχής, βεβαίως ξέρουµε για τον πλειστη-
ριασµό, ξέρουµε για την «HIMES» τι εταιρεία είναι. Όµως, πέρα
από εκεί, δεν µπορεί µε τέτοια κόλπα να µπορούν οι εργοδότες
να απαλλάσσονται από εργαζόµενους µε δικαιώµατα, µε συγκρο-
τηµένα δικαιώµατα. 

Είναι καθαρό και το ξέρουµε πολύ καλά, όπως έγινε και στη
Σητεία, ότι οι εργοδότες θέλουν νέους εργαζόµενους, µε 580
ευρώ που έχετε ορίσει ως κατώτερο µισθό, χωρίς να εφαρµό-
ζουν τις συλλογικές συµβάσεις, που είναι και δική σας ευθύνη
τώρα ήδη µέσα από το τέταρτο µνηµόνιο, µέχρι το τέλος του
προγράµµατος. Ξέρετε πολύ καλά ότι στα ξενοδοχεία από τις
δέκα χιλιάδες τα ενενήντα έως εκατό ξενοδοχεία εφαρµόζουν τη
συλλογική σύµβαση απ’ αυτήν που επαίρεστε ότι υπέγραψαν οι
κοινωνικοί εταίροι, ο ΣΕΤΕ που τον έχετε τώρα σε όλα τα όργανα.
Μόνο ενενήντα ξενοδοχεία, λοιπόν, εφαρµόζουν τη συλλογική
σύµβαση.

Καταλαβαίνετε, λοιπόν, ότι αυτό θέλουν οι εργοδότες, να µην
εφαρµόζονται οι συµβάσεις, να είναι 586 ο µισθός, να µην έχουν
σταθερό ηµερήσιο χρόνο δουλειάς, να έχουν ευελιξία στον
χρόνο απασχόλησης των εργαζοµένων και, βεβαίως, να πάρουν
νέους, όµορφους και ωραίους και να απαλλαγούν από αυτούς
τους ηλικιωµένους, που δεν συνάδουν µε αυτή τη δουλειά, λέει,
του εργαζόµενου στον τουρισµό. Δεν είναι ευκίνητοι, όµορφοι
και ευπαρουσίαστοι.

Κυρία Υπουργέ, νοµίζω ότι η ευθύνη σας είναι µεγάλη. Μπορεί
να κάνουν τα κόλπα τους οι εργοδότες, αλλά αξιοποιούν όλο
αυτό το νοµοθετικό πλαίσιο που εσείς έχετε κάνει µέχρι τώρα.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Θα ακούσετε την α-
πάντηση της κυρίας Υπουργού, κύριε Κατσώτη.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ: Και δεν έχετε αλλάξει τίποτα. Ούτε ένα
«και» δεν έχετε αλλάξει. Και όχι µόνο δεν έχετε αλλάξει, το έχετε
κάνει χειρότερο, δυστυχώς, για τους εργαζόµενους για τα δι-
καιώµατά τους τόσα χρόνια.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Τον λόγο έχει η κυρία
Υπουργός.

ΕΦΗ ΑΧΤΣΙΟΓΛΟΥ (Υπουργός Εργασίας, Κοινωνικής Ασφά-
λισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Κύριε Κατσώτη, το νοµο-
θετικό πλαίσιο νοµίζω ότι γνωρίζετε σε ποια περίοδο απορ-
ρυθµίστηκε. Ήταν την περίοδο 2010 µε 2014, µε τουλάχιστον
δέκα νόµους και µια πράξη Υπουργικού Συµβουλίου που απορ-
ρύθµισαν το πλαίσιο, όπως είχε φτιαχτεί όλα τα προηγούµενα
χρόνια. 

Ήταν αυτή η Κυβέρνηση, η οποία επιχείρησε µέσα από πολύ-
µηνη διαπραγµάτευση όταν την κατηγορούσαν για ιδεολογικές
εµµονές να επαναφέρει τουλάχιστον βασικούς θεσµούς αυτού
του πλαισίου. Κατάφερε να επαναφέρει τις βασικές αρχές των

συλλογικών διαπραγµατεύσεων για τον Αύγουστο του 2018. Το
ιδανικό θα ήταν να µπορούσαµε να τις είχαµε επαναφέρει αύριο.
Διαπραγµατευόµαστε µε το Διεθνές Νοµισµατικό Ταµείο και τους
ευρωπαϊκούς θεσµούς, οι οποίοι θέλουν µια απορρυθµισµένη
αγορά εργασίας για να προχωρήσει η ανάπτυξη διότι έτσι την
αντιλαµβάνονται. Αυτοί είναι οι πιστωτές µας αυτήν τη στιγµή.
Σε αυτό το πλαίσιο έγινε η διαπραγµάτευση, αυτό καταφέραµε. 

Τώρα, σε σχέση µε το «LEDRA», να σας πω για το αν οι παρεµ-
βάσεις µας έχουν ως οπτική την προστασία των συµφερόντων
των εργαζοµένων ή όχι. Δεν θα προχωρούσε ο ΕΦΚΑ σε δια-
γραφή των προσαυξήσεων, των χρεών της εταιρείας, προκειµέ-
νου να είναι δυνατόν να προχωρήσει η επιχείρηση, να καταστεί
ευχερέστερη εύρεση επενδυτή, να τελεσφορήσει αυτή η διαδι-
κασία, για να µπορέσει να συνεχιστεί το σχήµα και να µπορέσουν
να συνεχιστούν, µε τις παρεµβάσεις που θα αναλάβουµε, οι δου-
λειές των εργαζοµένων και το επόµενο διάστηµα. 

Σε σχέση µε τον πλειστηριασµό, σήµερα, αν δεν κάνω λάθος,
είναι η µέρα που λήγει η αναγγελία των δανειστών. Εποµένως,
πλήρη εικόνα µόνο µετά το πέρας και της σηµερινής ηµέρας θα
έχουµε για το ακριβές ποσό των χρεών της εταιρείας όσο και για
την ταυτότητα των δανειστών της. Και ο πίνακας κατάταξης, αν
δεν κάνω λάθος, χτίζεται µέσα σε είκοσι ηµέρες. Η διαδικασία
του πλειστηριασµού µε τους κανόνες µε τους οποίους υλοποιεί-
ται, µόνο το 1/3 των αξιώσεων της τράπεζας κατατάσσεται προ-
νοµιακά. Εποµένως, εκτιµώ -αλλά αυτό µένει να το δούµε- ότι
καταλείπει µεγάλο περιθώριο ικανοποίησης των εργαζόµενων
στο υπόλοιπο. Οι εργαζόµενοι έχουν αναγγελθεί για δεδουλευ-
µένα, αποζηµίωση απόλυσης, µισθούς υπερηµερίας και επιδό-
µατα εορτών και αδείας. Και θα προχωρήσει µέσα από τη δια-
δικασία αυτή η ικανοποίηση των απαιτήσεων τους. 

Τώρα σε σχέση µε το άλλο ζήτηµα που λέτε, για την επίσχεση
εργασίας και τα ένσηµα, αν δεν κάνω λάθος ήταν από τη δική
µας Κυβέρνηση που επεκτάθηκε ουσιαστικά το χρονικό διάστηµα
και αναγνωρίζονται ένσηµα για τους εργαζόµενους που βρίσκον-
ται σε επίσχεση εργασίας κι από εκεί που ήταν για έναν µήνα επε-
κτάθηκε στους πέντε µήνες. 

Να το ξαναδούµε, να δούµε τις δυνατότητες που έχουµε. Είναι
δεκτό αυτό που λέτε σε σχέση µε την πρότασή σας να επεκταθεί
αυτό το χρονικό διάστηµα για τον χρόνο που βρίσκονται σε επί-
σχεση εργασίας οι εργαζόµενοι. Θα δούµε τις σχετικές δυνατό-
τητες που έχουµε και τις οικονοµικές. Όµως, πάντως είναι αυτή
η Κυβέρνηση η οποία επέκτεινε το χρονικό διάστηµα. Νοµίζω ότι
δεν πρέπει να αµφιβάλλουµε τουλάχιστον για τις βασικές µας
προθέσεις. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Η ενδέκατη µε αριθ-
µό 1030/15-6-2017 επίκαιρη ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βου-
λευτή Β’ Αθηνών των Ανεξαρτήτων Ελλήνων κ. Αθανάσιου Παπα-
χριστόπουλου προς τον Υπουργό Εσωτερικών, µε θέµα: «Βοή-
θεια στο Σπίτι», δεν θα συζητηθεί λόγω κωλύµατος του Υπουρ-
γού Εσωτερικών, κ. Σκουρλέτη.

Η πέµπτη µε αριθµό 1106/27-6-2017 επίκαιρη ερώτηση δεύτε-
ρου κύκλου του Βουλευτή Ηρακλείου του Κοµµουνιστικού Κόµ-
µατος Ελλάδας κ. Εµµανουήλ Συντυχάκη προς τον Υπουργό
Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, σχετικά µε τις καθυστερή-
σεις του προγράµµατος οργανωµένης δακοκτονίας στην Περι-
φέρεια Κρήτης, δεν θα συζητηθεί λόγω της απουσίας του
Υφυπουργού Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, κ. Κόκκαλη

Η ένατη µε αριθµό 1031/15-6-2017 επίκαιρη ερώτηση δεύτε-
ρου κύκλου της Βουλευτού Β’ Αθηνών του Λαϊκού Συνδέσµου -
Χρυσή Αυγή κ. Ελένης Ζαρούλια προς τον Υπουργό Εσωτερικών,
µε θέµα: «Ο Δήµος Καβάλας νοµιµοποιεί το ψευδοκράτος σε
τουριστική έκθεση στην Κωνσταντινούπολη», δεν θα συζητηθεί
λόγω κωλύµατος του Υπουργού Εσωτερικών, κ. Σκουρλέτη.

Σειρά έχει η δέκατη τέταρτη µε αριθµό 1073/20-6-2017 επί-
καιρη ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Αχαΐας του Κοµ-
µουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Νικόλαου Καραθανασό-
πουλου προς την Υπουργό Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και
Κοινωνικής Αλληλεγγύης, σχετικά µε τα προβλήµατα των εργα-
ζοµένων στη βιοµηχανία παραγωγής επαγγελµατικών ψυγείων
«FRIGOGLASS ΑΒΕΕ» στην Κ. Αχαΐα του Νοµού Αχαΐας.

Τον λόγο έχει ο κ. Καραθανασόπουλος για να αναπτύξει την
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ερώτησή του. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Η «FRIGOGLASS ABEE»

είναι γνωστή πολυεθνική εταιρεία που ανήκει στον Όµιλο της οι-
κογένειας Δαυίδ, που έχει και την «COCA-COLA 3Ε». Δεν µιλάµε
δηλαδή για µια µικρή επιχείρηση, η οποία µάλιστα ξεκίνησε από
την Κάτω Αχαΐα την παραγωγική της δραστηριότητα κι έχει επε-
κταθεί τώρα σε τέσσερις ηπείρους: στην Ευρώπη, την Ασία, την
Αφρική και την Αµερική. 

Κατά τη διάρκεια αυτής της επέκτασης, δηλαδή, στα πλαίσια
της αναδιάρθρωσης της εταιρείας, προχώρησε σε απολύσεις
εκατό εργαζοµένων από το εργοστάσιο της Κάτω Αχαΐας το
2009, µε τη µέθοδο της οικειοθελούς απασχόλησης, λέγοντας
στους υπόλοιπους ότι «εδώ θα αναπτυχθεί η µονάδα µε πιλοτικά
προγράµµατα, µε πιλοτικά προϊόντα, µε πιλοτικά επαγγελµατικά
ψυγεία», ότι θα σχεδιάζει, δηλαδή, τη νέα παραγωγική διαδικα-
σία, τα νέα µοντέλα. 

Το αποτέλεσµα ποιο ήταν; Ότι για τους εβδοµήντα εργαζόµε-
νους που απέµειναν ακολούθησε διαδοχική εκ περιτροπής διή-
µερη εργασία και το 2013 στη συλλογική σύµβαση που υπέγρα-
ψε, επέβαλε η εργοδοσία επί της ουσίας µείωση 26% στους µι-
σθούς τους. 

Παρά τη νέα µείωση των µισθών, συνεχίστηκε αυτή η διαδικα-
σία. Παρ’ότι το Μάρτιο υπεγράφη η νέα συλλογική επιχειρησιακή
σύµβαση, η οποία έλεγε ότι θα διατηρηθεί η εύρυθµη λειτουργία
των εργασιακών σχέσεων, στα τέλη Μάϊου η εταιρεία επανήλθε,
ζητώντας για τρίτη φορά εκ περιτροπής τριήµερη εργασία για
έξι µήνες, µε αποτέλεσµα τη µείωση των µισθών των εργαζοµέ-
νων κατά 66%. 

Καταλαβαίνετε πάρα πολύ καλά ότι και σε συνθήκες ανάπτυ-
ξης και επέκτασης της εταιρείας σε διεθνές επίπεδο την πλήρω-
σαν οι εργαζόµενοι και σήµερα, που η εταιρεία συρρικνώνει την
παραγωγική της δραστηριότητα σε παγκόσµιο επίπεδο, πάλι οι
εργαζόµενοι «πληρώνουν τα σπασµένα» και αυτής της επιλογής. 

Βεβαίως, έγινε η τριµερής συνάντηση στο Υπουργείο, όµως,
το αποτέλεσµα δεν άλλαξε. Η εργοδοσία δεν δέχεται την πενθή-
µερη απασχόληση και εξακολουθεί να διατηρεί την εκ περιτρο-
πής εργασία τριών ηµερών. 

Πρακτικά µέτρα θέλουµε από το Υπουργείο για τη διασφάλιση
τη µόνιµης και σταθερής εργασίας των εργαζόµενων, µε πλήρη
µισθολογικά και ασφαλιστικά δικαιώµατα στην «FRIGOGLASS». 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ευχαριστούµε. 
Η Υπουργός έχει το λόγο. 
ΕΦΗ ΑΧΤΣΙΟΓΛΟΥ (Υπουργός Εργασίας, Κοινωνικής Ασφά-

λισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Το Υπουργείο Εργασίας
έχει προχωρήσει ήδη στις ενέργειες για την αντιµετώπιση των
προβληµάτων των εργαζοµένων στην εταιρεία «FRIGOGLASS».
Τα προβλήµατα ανακύπτουν κυρίως, λόγω της απόφασης της
επιχείρησης να επιβάλει µονοµερώς εκ περιτροπής εργασία,
όπως είπατε και εσείς, µια πρακτική που δεν είναι η πρώτη φορά
που τη χρησιµοποιεί. 

Η στάση της«FRIGOGLASS», αν θέλουµε να τη δούµε πιο προ-
σεκτικά, ενέχει στοιχεία έντονης καταχρηστικότητας. Κινείται η
επιχείρηση εντός του νόµου, µε την έννοια ότι προσέχει τα χρο-
νικά διαστήµατα, που θέτει ο νόµος για τη χρήση του µέτρου της
εκ περιτροπής απασχόλησης. Δεν είναι, δηλαδή, µια περίπτωση
προφανούς παραβίασης, όπως ήταν η προηγούµενη που είδαµε
µε τη Σητεία. Όµως, έχει πολύ έντονα τα χαρακτηριστικά της κα-
ταχρηστικής άσκησης του δικαιώµατος της επιβολής της εκ πε-
ριτροπής εργασίας. 

Οι εκπρόσωποι του Υπουργείου, ακριβώς επειδή σχηµάτισαν
την εικόνα της καταχρηστικής αυτής άσκησης δικαιώµατος, ζή-
τησαν από την εταιρεία να µην τεθεί σε εφαρµογή το µέτρο.
Εξάλλου, και οι ίδιοι οι εργαζόµενοι είπαν ότι η διαβούλευση που
έγινε για την επιβολή του µέτρου, ήταν τουλάχιστον ελλιπής και
σε µεγάλο βαθµό προσχηµατική. 

Η εταιρεία επέµεινε στη θέση της για λόγους περιορισµού της
οικονοµικής της δραστηριότητας. Ο ελεγκτικός µηχανισµός του
Υπουργείου, δηλαδή το Σώµα Επιθεώρησης Εργασίας, έχει ήδη
κινητοποιηθεί για τον έλεγχο και την εφαρµογή της εργατικής
νοµοθεσίας και θα εξαντλήσουµε όλα τα περιθώρια που υπάρ-
χουν, για να εξευρεθεί η συµφιλιωτική λύση, αλλά και για να επι-

βληθούν τυχόν διοικητικές κυρώσεις. 
Το Σώµα Επιθεώρησης Εργασίας έκανε επιτόπιο έλεγχο και,

πράγµατι, η εταιρεία είχε αναγγείλει την εκ περιτροπής εργασία
στον πίνακα προσωπικού της. Η επιχείρηση είπε, όπως σας είπα,
ότι το µέτρο ήταν αναγκαίο, λόγω των µειωµένων παραγγελιών
που έχει και της συσσώρευσης των αποθεµάτων. Ο Πρόεδρος
του Σωµατείου είπε ότι είχε υπογραφεί πριν λίγο διάστηµα η επι-
χειρησιακή συλλογική σύµβαση, στην οποία οι εργαζόµενοι είχαν
δεχτεί ότι θα υπάρχει µια οµαλότητα στις εργασιακές σχέσεις
πια. Φαίνεται, όµως, ότι η επιχείρηση, για πολλοστή φορά επι-
βάλλει εκ περιτροπής εργασία. 

Δεν έχει γίνει, όµως, αίτηµα στην Επιθεώρηση Εργασίας για
τη διενέργεια εργατικής διαφοράς. Εγώ θα ξανακαλέσω τους ερ-
γαζόµενους να σκεφτούν να υποβάλλουν αίτηµα για τη διενέρ-
γεια εργατικής διαφοράς στο Σώµα Επιθεώρησης Εργασίας. 

Διότι, ξέρετε, µε τα δεδοµένα µέσα, δεν είναι λίγες οι περιπτώ-
σεις εκείνες, που µε τις παρεµβάσεις του Υπουργείου ή µε τις
παρεµβάσεις του Σώµατος Επιθεώρησης Εργασίας υπάρχει θε-
τική κατάληξη για τους εργαζόµενους. Το εντελώς πρόσφατο πα-
ράδειγµα των µεταναστών εργαζοµένων στην επιχείρηση «ΓΕΩΡ-
ΓΙΟΥ» είναι ένα χαρακτηριστικό δείγµα ότι, όταν υπάρχει και η
συνέργεια εκεί και η παρέµβαση του κρατικού µηχανισµού, µπο-
ρούν τα πράγµατα να πάνε καλύτερα για τους εργαζόµενους.

Αυτό έγινε και στο ξενοδοχείο «ΕΛΟΥΝΤΑ» -αν δεν κάνω λά-
θος- στην Κρήτη, όπου µετά και την παρέµβαση του Υπουργείου
αναθεωρήθηκαν, πήραν πίσω τις απολύσεις και επαναπροσλή-
φθηκαν οι εργαζόµενοι ή όπως είναι η περίπτωση της «WASTE
SOLUTIONS», αυτής της εταιρείας ανακύκλωσης, στην οποία οι
εργαζόµενοι συνέχισαν, παρ’ότι ήταν εργαζόµενοι προηγούµε-
νης εταιρείας και στη νέα εταιρεία συνεχίστηκαν οι εργασιακές
σχέσεις, µετά και την παρέµβαση του Υπουργείου και την τρι-
µερή συµφιλιωτική. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Τον λόγο έχει ο κ. Κα-
ραθανασόπουλος για τη δευτερολογία του. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Κυρία Υπουργέ, είπατε
και µόνη σας ότι έχουµε εδώ πέρα, από µεριάς της εργοδοσίας,
µία καταχρηστική άσκηση του δικαιώµατος επιβολής της εκ πε-
ριτροπής εργασίας κι ότι η θέληση του Υπουργείου είναι να µην
τεθεί σε εφαρµογή αυτό το µέτρο. Το πρακτικό αποτέλεσµα,
όµως, είναι ότι η εργοδοσία συνεχίζει την εκ περιτροπής εργα-
σία, γράφοντας στα παλιότερα των υποδηµάτων της τη διάθεση
και τη θέληση του Υπουργείου. 

Εδώ µπαίνει ένα συνολικότερο ζήτηµα, που αναδεικνύει τις ευ-
θύνες της Κυβέρνησης και της σηµερινής, αλλά και των προ-
ηγούµενων. Η σηµερινή Κυβέρνηση νοµιµοποίησε ό,τι είχαν κάνει
οι προηγούµενες, όσον αφορά την αντεργατική νοµοθεσία. 

Είναι δυνατόν να υπογράφεται επιχειρηµατική σύµβαση τον
Μάρτη, που να βάζει µέσα ότι θα συνεχιστεί η σταθερή απασχό-
ληση των εργαζόµενων σε πενθήµερη βάση και µετά δύο µήνες
η επιχείρηση να λέει ότι σήµερα δεν έχει παραγγελίες; Δηλαδή,
περίµενε δύο µήνες, για να δει αν θα έχει παραγγελίες. Και τι επι-
χείρηση είναι αυτή; Πολυεθνική επιχείρηση είναι, συνδεδεµένη
άµεσα µε την «COCA COLA 3E».

Αν, λοιπόν, είναι να εφαρµόζει την απασχόληση µε βάση τις
παραγγελίες τις οποίες έχει, τότε καταλαβαίνετε πολύ καλά για
τι µιλάµε. Μιλάµε για εργασιακές σχέσεις-λάστιχο, για απασχό-
ληση, η οποία θα είναι προσαρµοσµένη στις εκάστοτε ανάγκες
της επιχείρησης. Κι αυτό είναι το προκλητικό, κυρία Υπουργέ.
Όταν αναπτύσσεται η επιχείρηση, απολύει εργαζοµένους. Τώρα
που συρρικνώνει τη δραστηριότητα, πάλι απολύει. Μονά χάνουν
οι εργαζόµενοι, ζυγά κερδίζει η εταιρεία. 

Κι εδώ είναι το πραγµατικό πρόβληµα. Όλα τα υπόλοιπα, αν
θα πάει η Επιθεώρηση Εργασίας, τι θα γίνει, δεν έχουν πρακτικό
αποτέλεσµα. Γιατί, στην πράξη, τα κλειδιά της οικονοµίας τα
έχουν οι κεφαλαιοκράτες. Αυτοί κάνουν ό,τι θέλουν κι εσείς απ-
λώς κάνετε τους επιδιαιτητές, στην καλύτερη των περιπτώσεων,
όταν έχετε διαµορφώσει αυτό το αντεργατικό, αντιλαϊκό πλαίσιο,
όταν το διατηρείτε, όταν το νοµιµοποιείτε. 

Το πρακτικό αποτέλεσµα ποιο είναι; Το πρακτικό αποτέλεσµα
είναι ότι αυτή τη στιγµή οι εργαζόµενοι στη «FRIGOGLASS» -στην
πολυεθνική «FRIGOGLASS»- έχουν µία µείωση 66% των αποδο-
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χών τους. Εργάζονται τρεις µέρες την εβδοµάδα και δεν µπο-
ρούν να καλύψουν τις ανάγκες τους. Και είναι όµηροι σε αυτή τη
διαδικασία, όµηροι σε αυτό που θέλει η εταιρεία, στην ασυδοσία
της εταιρείας. Και η εταιρεία διαπραγµατεύεται τώρα µε τις τρά-
πεζες για αναδιάρθρωση του χαρτοφυλακίου της, προχωρά σε
αυξήσεις του µετοχικού της κεφαλαίου, όλα αυτά στις πλάτες
και σε βάρος των εργαζόµενων.

Πώς, λοιπόν, θα υπάρξει η αναπλήρωση των αποδοχών που
έχασαν οι εργαζόµενοι αυτό το διάστηµα -και θα χάσουν- πώς
θα σταµατήσει η εργοδοτική αυθαιρεσία; Θα σταµατήσει µε πρα-
κτικούς τρόπους. Διαφορετικά, µένουν στο ευχολόγιο, κυρία
Υπουργέ, οι διαθέσεις και οι προθέσεις του Υπουργείου. 

Εµείς δεν ήρθαµε εδώ να κρίνουµε τις προθέσεις του Υπουρ-
γείου. Ήρθαµε να κρίνουµε το πρακτικό αποτέλεσµα. Και το πρα-
κτικό αποτέλεσµα µας λέει ότι το Υπουργείο κρίνει ως κατα-
χρηστική την εφαρµογή της εκ περιτροπής εργασίας και η εται-
ρεία, ενάµισι µήνα τώρα, συνεχίζει να την εφαρµόζει. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κυρία Υπουργέ,
έχετε τον λόγο για την τελειωτική και τελευταία απάντησή σας.

ΕΦΗ ΑΧΤΣΙΟΓΛΟΥ (Υπουργός Εργασίας Κοινωνικής Ασφά-
λισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Κύριε Καραθανασόπουλε,
νοµίζω ότι εξήντλησα τον χρόνο της πρώτης µου τοποθέτησης,
ακριβώς για να δείξω ότι οι παρεµβάσεις του Υπουργείου Εργα-
σίας, µε τα δεδοµένα που υπάρχουν, µε το συγκεκριµένο συν-
ταγµατικό πλαίσιο του αστικού φιλελεύθερου κράτους, στο ο-
ποίο είµαστε…

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Αλλάξτε το! Αλλάξτε τα
δεδοµένα!

ΕΦΗ ΑΧΤΣΙΟΓΛΟΥ (Υπουργός Εργασίας Κοινωνικής Ασφά-
λισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Είναι το συνταγµατικό
πλαίσιο, µε το οποίο και εσείς Βουλευτές εκλέγεστε και εµείς Κυ-
βέρνηση γινόµαστε, έχει συγκεκριµένα όρια. Και παρ’ όλα αυτά,
µε τις παρεµβάσεις που κάνει, υπάρχουν πολλές περιπτώσεις
που έχουµε θετικά αποτελέσµατα. Γι’ αυτό εξήντλησα τον χρόνο
της πρώτης µου τοποθέτησης, για να µιλήσω για περιπτώσεις
επιχειρήσεων, στις οποίες, προφανώς, µε τη συλλογική δράση
των εργαζοµένων, αλλά και µε τις παρεµβάσεις του Υπουργείου
ή του Σώµατος Επιθεώρησης Εργασίας, υπήρχαν θετικά αποτε-
λέσµατα.

Η δράση του Σώµατος Επιθεώρησης Εργασίας τα Χριστού-
γεννα και το Πάσχα οδήγησε στο να πάρουν χιλιάδες εργαζόµε-
νοι τα δώρα των εορτών, που δεν έπαιρναν από την εργοδοτική
αυθαιρεσία, που κυριαρχούσε στην αγορά εργασίας. Εποµένως,
δεν θα έλεγα ότι µπορούµε να µηδενίζουµε έτσι τις παρεµβάσεις
που κάνουν οι κρατικοί µηχανισµοί.

Στο συγκεκριµένο ζήτηµα που συζητάµε, τα συµπεράσµατα τα

οποία έχει βγάλει το Υπουργείο Εργασίας, σχετικά µε τη χρήση
του µέτρου της εκ περιτροπής εργασίας που κάνει η επιχείρηση,
είναι τρία: Το πρώτο είναι ότι εδώ έχουµε µια περίπτωση, που
είναι καταχρηστική, διότι µεταξύ άλλων, έχουµε και την παρα-
βίαση της αρχής της αναλογικότητας. Δηλαδή τι; Το κέρδος που
έχει η επιχείρηση από την επιβολή του συγκεκριµένου µέτρου,
είναι πάρα πολύ µικρό, µπροστά στο κόστος που έχει η επιβολή
του µέτρου για τους εργαζόµενους. Με γρήγορους υπολογι-
σµούς, η επιχείρηση φαίνεται να εξοικονοµεί περίπου 400.000
ευρώ, ένα ποσό που είναι µικρό γι’ αυτή από την επιβολή του µέ-
τρου της εκ περιτροπής εργασίας, ενώ είναι δυσανάλογα βαρύ
για τους εργαζόµενους.

Το δεύτερο είναι ότι στις διµερείς και τριµερείς διαβουλεύσεις
που έγιναν, η επιχείρηση αυτή δεν παρέχει ένα ολοκληρωµένο
µεσοµακροπρόθεσµο πλάνο, που να δείχνει δηλαδή, ακόµα και
µε τη χρήση του συγκεκριµένου µέτρου που της επιτρέπει το νο-
µοθετικό πλαίσιο της χώρας, να χρησιµοποιήσει, χωρίς όµως να
κάνει κατάχρησή του –εδώ µιλάµε για κατάχρησή του- πώς θα
διαρθρώσει την επιχείρηση και τη δραστηριότητα στο µέλλον,
ώστε να υπάρχει µια κανονικότητα στους όρους εργασίας.

Το τρίτο και πιο χαρακτηριστικό που διαπιστώνει το Υπουρ-
γείο, είναι ότι φαίνεται πως µέσα από τη χρήση του µέτρου της
εκ περιτροπής εργασίας, βασικά η επιχείρηση θέλει να προχω-
ρήσει σε µειώσεις µισθών, γι’ αυτό ακριβώς χρησιµοποιεί αυτό
το µέτρο. Αντί δηλαδή να πάει σε µια επιχειρησιακή συλλογική
σύµβαση εργασίας και σε µία επιχειρησιακή συλλογική διαπραγ-
µάτευση, για να ξανασυζητηθούν οι όροι εργασίας και οι µισθοί,
χρησιµοποιεί το µέτρο της εκ περιτροπής εργασίας, για να οδη-
γήσει τελικά σε µία µείωση του µισθολογικού κόστους. Αυτά είναι
τα βασικά συµπεράσµατα που βγάζει το Υπουργείο Εργασίας
από τις τριµερείς διαβουλεύσεις. 

Εµείς επαναλαµβάνουµε ότι χρησιµοποιούµε όλα τα µέσα, που
έχουµε στη διάθεσή µας, για να µην υπάρχουν καταχρηστικές
συµπεριφορές. Προτείνω να γίνει και η εργατική διαφορά από
το Σώµα Επιθεώρησης Εργασίας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, ολοκληρώθηκε η συζήτηση των επικαίρων ερωτήσεων.

Έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα πως η Ειδική Κοινο-
βουλευτική Επιτροπή για τη διενέργεια προκαταρκτικής εξέτα-
σης κατά του πρώην Υπουργού κ. Ιωάννη Παπαντωνίου για την
ενδεχόµενη τέλεση αδικηµάτων στο πλαίσιο σύναψης συµβά-
σεων εξοπλιστικών προγραµµάτων του Υπουργείου Εθνικής Άµυ-
νας, καταθέτει το πόρισµά της, το οποίο θα καταχωριστεί στα
Πρακτικά της σηµερινής συνεδρίασης.

(Το προαναφερθέν πόρισµα καταχωρίζεται στα Πρακτικά και
έχει ως εξής: 

9610 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΚΘ’ - 6 ΙΟΥΝΙΟΥ 2017 9611



9612 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΚΘ’ - 6 ΙΟΥΝΙΟΥ 2017 9613



9614 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΚΘ’ - 6 ΙΟΥΝΙΟΥ 2017 9615



9616 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΚΘ’ - 6 ΙΟΥΝΙΟΥ 2017 9617



9618 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΚΘ’ - 6 ΙΟΥΝΙΟΥ 2017 9619



9620 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΚΘ’ - 6 ΙΟΥΝΙΟΥ 2017 9621



9622 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΚΘ’ - 6 ΙΟΥΝΙΟΥ 2017 9623



9624 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΚΘ’ - 6 ΙΟΥΝΙΟΥ 2017 9625



9626 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΚΘ’ - 6 ΙΟΥΝΙΟΥ 2017 9627



9628 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΚΘ’ - 6 ΙΟΥΝΙΟΥ 2017 9629



9630 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΚΘ’ - 6 ΙΟΥΝΙΟΥ 2017 9631



9632 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΚΘ’ - 6 ΙΟΥΝΙΟΥ 2017 9633



9634 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΚΘ’ - 6 ΙΟΥΝΙΟΥ 2017 9635



9636 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΚΘ’ - 6 ΙΟΥΝΙΟΥ 2017 9637



9638 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΚΘ’ - 6 ΙΟΥΝΙΟΥ 2017 9639



9640 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΚΘ’ - 6 ΙΟΥΝΙΟΥ 2017 9641



9642 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΚΘ’ - 6 ΙΟΥΝΙΟΥ 2017 9643



9644 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΚΘ’ - 6 ΙΟΥΝΙΟΥ 2017 9645



9646 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΚΘ’ - 6 ΙΟΥΝΙΟΥ 2017 9647



9648 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΚΘ’ - 6 ΙΟΥΝΙΟΥ 2017 9649



9650 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΚΘ’ - 6 ΙΟΥΝΙΟΥ 2017 9651



9652 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΚΘ’ - 6 ΙΟΥΝΙΟΥ 2017 9653



9654 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΚΘ’ - 6 ΙΟΥΝΙΟΥ 2017 9655



9656 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΚΘ’ - 6 ΙΟΥΝΙΟΥ 2017 9657



9658 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΚΘ’ - 6 ΙΟΥΝΙΟΥ 2017 9659



9660 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΚΘ’ - 6 ΙΟΥΝΙΟΥ 2017 9661



9662 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΚΘ’ - 6 ΙΟΥΝΙΟΥ 2017 9663



9664 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΚΘ’ - 6 ΙΟΥΝΙΟΥ 2017 9665



9666 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΚΘ’ - 6 ΙΟΥΝΙΟΥ 2017 9667



9668 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύσουµε τη συνεδρίαση;

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Με τη συναίνεση του

Σώµατος και ώρα 11.45’ λύεται η συνεδρίαση για αύριο, ηµέρα
Παρασκευή 30 Ιουνίου 2017 και ώρα 10.00’, µε αντικείµενο ερ-
γασιών του Σώµατος: κοινοβουλευτικό έλεγχο, συζήτηση επικαί-
ρων ερωτήσεων.

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΜΒ’ - 29 ΙΟΥΝΙΟΥ 2017 9669

Ο ΠΡΟΕΔΡΟΣ                                                        ΟΙ ΓΡΑΜΜΑΤΕΙΣ


